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PO POLEMIČNEM NASTOPU FANFANIJA

Laične stranke vladne večine 
zahtevajo notranje razčiščenje v KD

Y četrtek se sestane izvršni odbor KD, ki bo določil datum sklicanja 
vsedržavnega sveta - Dogovor vladnih strank o državnih otroških 
vrtcih - Stavka kovinarjev državnih podjetij in razbitje pogajanj

za kovinarje zasebnih podjetij
RIM, 18. — Fanfanijev nastop in njegove zahteve v zvezi z 

■vodstvom stranke, vladnim pro gramom in »verifikacijo« so po- 
Z,s®m razumljivo v ospredju političnih sestankov in razprav. 
Tako je danes Humor sklical sestanek tajništva, na katerem
so bili prisotni vsi štirje na ------------------- ■
hiestniki tajnika, da pripravijo 
•ejo vodstva stranke, ki se bo 
sestalo v četrtek in sklepalo o 
sklicanju vsedržavnega sveta 
KD Po vsej verjetnosti se bo 
vsedržavni svet sestal prihodnji 
teden.

Istočasno se je danes Moro sestal 
* Podpredsednikom vlade Nennijem, 
oa se dogovori za koledar razgovo- 
f°v s predstavniki štirih vladnih 
strank, ki naj praktično izvedejo 
•verifikacijo«, že včeraj se je Moro 
sestal s Saragatom, ki je danes 
•Prejel podpredsednika vlade Nen- 
Wja.

Vsi tl razgovori se vrtijo okoli de
janskih namer Fanfanija, ki niso 
Povsem jasne: ali gre za zahtevo, 

vstopi ponovno v vlado Fanfa- 
bi skupno še z enim ministrom iz 
vrst njegove struje in petimi pod
tajniki, ali predstavlja Fanfanijev 
jhanever resnejše zahteve, ki se 
*ahko zaključijo tudi z vladno krizo.

že včeraj smo poročali o stališču 
današnjega uvodnika glasila PSI 
•Avantil«, ki ugotavlja, da gre pri 
tazpravah o ((verifikacijah« pred
vsem za notranjo zadevo KD. Da- 
hes pa je bil objavljen intervju taj- 
bika psi Tanassija, ki v bistvu 
bporablja podoben ton in ki je še 
slasti značilen, ker je bil sestavljen 
dan pred Fanfanijevim govorom. 
Dbe socialistični stranki sta skrat
ka mnenja, da gre pri teh polemi
kah za notranje odnose v vrstah 
KD in za odnos KD do uresničenja 
vladnega programa, nikakor pa ni- 
*ta pripravljeni privoliti v širšo pre- 
breditev vlade in še toliko manj v 
jbožnost vladne krize, ki bi se za
ključila z vlado, ki bi bila enaka 
•sdanjl, «kot Je to ugotovil Tanassi 
“i kot Je podobno zapisal «Avanti!»

V soboto se bo sestal centralni 
komite PSDI, ki je bil izvoljen na 
kongresu v Neaplju in ki bo iz 
•voje srede izvolil nov izvršni od
bor stranke. Po predvidevanjih bo 
"an novega izvršnega odbora tudi 
Predstavnik dežele Furlanije — Ju-

- , _ ____  _

DANES
Zunanji ministri šestih držav ev

ropske gospodarske skupnosti so 
Odložili svoje delo do 28. t. m., ko
*o bodo ponovno sestali, in fran
coski zunanji minister de Murville 

izjavil, da se po prvih stikih 
•oliko reče, da je moč iskati spo
razum do konca meseca tako gle- 

večinskega glasovanja, kakor tu
ji glede pristojnosti Hallsteinove 
komisije, v februarju pa bi začeli 
Posvetovanja o sestavi nove enot-
*** komisije, pozneje pa bi govorili 
a finančni ureditvi, o skupni kme
tijski politiki in o približanju še- 
*hh držav skupni carini. De Mur- 
rUle je postavil glede komisije nič 
bianj kot deset točk, diskusija pa 

pokazala, da Francijo predvsem 
rsuima sporazum o ratifikaciji za 
jjružltev izvršilnih oblasti in vpra- 
fbbje članov enotne komisije, ki 
b' jo predvidoma lahko imenovali 
I®- aprila letos. Zanimivi so tudi 
Podatki podpredsednika komisije 
"‘Ovjolina o položaju gospodarske 
"kupnosti: od leta 1960 do 1965 so 
*e cene potrošnje zvišale za 24 
°dst. v Italiji, 20 odst. na Nizo- 
frujskem, 19 v Franciji, 16 v Za
hodni Nemčiji in najmanj — za 15 
®dst. _ v Belgiji. Poudaril je, da 
J* višanju vzrok naraščanje global- 
h*ga povpraševanja, vendar pa je 
r*ba povišanje pripisati v večini 

Pfunerov povečanju proizvodnih 
koškov. Proizvodnja EGS bi se 

j Orala letos zvišati za 4,5 odst., 
oda manjši izvoz in večji uvoz bi 
k gnila poslabšati trgovinsko in 

Pkčilno bilanco skupnosti.
^ zvezi z Vietnamom ni bilo vče. 

posebnih novic. V pričakovanju 
"trašnjega začetka drugega štiri- 
jhevnega premirja se je včeraj v 
.[*Jhem Vietnamu izkrcalo drugih 

9<> ameriških vojakov od 7000, ki 
fh mislijo še poslati, tako da jih 
j*® 190.000. Rusk pa je v Manili 
JJJhvli: «Strli bomo vojaško Sever- 
? Vietnam, če bi sedanja mirov- 
? ofenziva propadla.« Za to «ofen.

je predstavnik ZDA v OZN 
l*Jhi, da so njeni bližnji rezultati 
J* negotovi, da pa je treba spor 
J** ***hi na podlagi »častne formule, 

kateri se bomo častno pogajali 
j/1 konferenčni mizi«. Sicer pa se 

rbe v Južnem Vietnamu nadaiju- 
dl °> kakor tudi ameriško bombar- 
^hnJe osvobodilnega področja, 
^otem ko letalsko premirje nad 
t-Vernim Vietnamom še vedno 
J?** Kitajski tisk pa nadaljuje 
l b*de na sovjetske voditelje, za 
I kre piše, da so »aktivni propa
di hdisti za ameriško varanje v zve- 

* mirovnimi pogajanji«.

lijske krajine Zucalli.
Danes sta redno nadaljevala delo 

poslanska zbornica in senat. V po
slanski zbornici se je dopoldne na
daljevala razprava o Umbriji, po
poldne pa je minister za šolstvo 
Gui govoril o zakonu o državnih 
otroških vrtcih. V zvezi s tem za
konom so se že prej pod predsed
stvom Mora sestali strokovnjaki za 
šolstvo štirih strank, ki so dokonč
no izdelali norme o plačah usluž
bencev državnih otroških vrtcev, s 
čimer so zaključili medstrankarsko 
razpravo o tem vprašanju. S tem 
se predvideva, da v poslanski zbor
nici ne bo več težav, kot so se poja
vile pred prazniki, ko so demokrist- 
janski poslanci vložili vrsto poprav
kov v korist zasebnih otroških vrt
cev.

V senatu pa se je nadaljevala raz
prava o ustanovitvi podjetja, ki naj 
posreduje na tržišču z živili (AIMA) 
in o katerem bo jutri poročal mi
nister za kmetijstvo. Zakonski na
črt so zagovarjali senatorji vladne 
večine, medtem ko je leva opozi
cija sicer zagovarjala ustanovitev 
takega podjetja, ki pa se v seda
njih pogojih ne bo mogla izogniti 
monopolu bonomijevcev.

Uradni list avtonomne dežele Si
cilije objavlja proglas o pokrajin
skih volitvah, ki bodo 6. marca. Vo
litve bodo druge stopnje in bodo 
296 svetovalcev izvolili občinski sve
ti, katere sestavlja približno 8500 
svetovalcev.

V Rimu so podpisali sporazum o 
trgovinski izmenjavi med Albanijo 
in Italijo.

S prvo današnjo izmeno se je 
pričela 24 urna stavka uslužbencev 
državnih kovinarskih podjetij, ki * *o 
jo enotno proglasile vse sindikalne 
organizacije, ker so se razbila poga
janja za obnovitev delovne pogodbe.

Danes so se razbila pogajanja za 
obnovitev delovne pogodbe tudi za 
uslužbence zasebnih kovinarskih, 
podjetij, ker sindikalne organiza
cije niso privolile v stališče confin- 
dustrie, da je treba najprej govo
riti o splošnem položaju italijan
skega gospodarstva in o stanju v 
kovinarski industriji. Confindustria 
Je hotela na tak način pogajanja 
zavlačevati, kot to dela že od lan
skega marca. Predstavniki tajništev 
vseh treh sindikalnih organizacij 
se bodo sestali jutri, ko se bodo go
tovo dogovorili za skupno stavko, 
že danes pa so proglasili stavkovno 
gibanje in prepoved nadurnega ter 
prazničnega dela.

Sindikalne organizacije pomor
ščakov svobodnih pomorskih družb 
so po sestanku na ministrstvu za 
delo sklenile prekiniti stavko, ki je 
bila napovedana od 16. do 20. Ja

nuarja. Do stavke je prišlo prven
stveno v zvezi z ureditvijo social
nega zavarovanja za prizadete po
morščake in Izplačevanja dostojnih 
pokojnin. Na sestanku na ministrst
vu za delo so proučili ta vprašanja 
in se dogovorili, da se bodo ponov
no sestali. Na ministrstvu za delo 
so se sestali sindikalni predstav
niki v zvezi z zahtevo za uveljavi
tev draginjske doklade tudi za u- 
službence zavarovalnih ustanov. Po
gajanja se bodo nadaljevala pri
hodnji teden.

CGIL je poslala predsedniku vla
de Moru, podpredsedniku vlade 
Nenniju in ministru za delo Delie 
Fave pismeno zahtevo, da upošte-
liiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiliffiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiininiiiniiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiinniiiitiiiiitiniiiiiiiiiiiiiiililiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiliiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiB

vajo tudi to sindikalno organiza
cijo pri imenovanjih predstavni
kov v organizme evropske gospodar
ske skupnosti. V pismu je v uvodu 
rečeno, da si CGIL pridržuje svo
bodo sodbe o politiki in o raznih 
vprašanjih skupnosti, da pa zahte
va pravico do pristojnosti, ko gre 
za obrambo interesov delavcev. V 
prihodnjih dneh mora italijanska 
vlada imenovati kandidate (in med 
njimi tudi iz vrst predstavnikov 
delavcev) za tri važne organizme 
skupnosti: posvetovalni odbor glede 
svobodnega gibanja delavcev, po
svetovalni odbor o strokovni vzgoji 
delavcev in gospodarski ter socialni 
odbor evropske skupnosti.

De Martino in Gomnlka 
v Budimpešti

BUDIMPEŠTA, 18. — Prvi tajnik 
madžarske delavske socialistične 
stranke Kadar je včeraj sprejel 
generalnega tajnika PSI De Mar
tina in odgovornega za mednarod
na vprašanja Vittorellija.

Tajnik poljske delavske stranke 
Gomulka je na petdnevnem neu 
radnem obisku v Madžarski, ka
mor je prispel včeraj. Niso znam 
razlogi obiska, verjetno pa bodo 
po zaključku objavili uradno po
ročilo.

Pogreb Koroljeva
MOSKVA, 18. — Med snežnim 

neurjem so na Rdečem trgu v 
Moskvi slovesno pokopali »prvega 
graditelja« sovjetskih raket in 
znanstvenika Sergeja Koroljeva, 
ki je umrl 14. januarja v starosti 
59 let Pogrebnih svečanosti so se 
udeležili najvišji sovjetski pred
stavniki in med njimi predsednik 
prezidija vrhovnega sovjeta Pod- 
gorni in tajnik partije Brežnjev. 
Prisotnih je bilo vseh enajst so
vjetskih astronavtov in prvi astro
navt Gagarin je spremljal pokoj
nikovo vdovo. Z Leninovega mav
zoleja je o pokojniku in o njego
vem delu spregovoril predsednik 
akademije znanosti Keldiš, nekaj 
besed pa je spregovoril tudi Ga
garin. Žaro s pepelom pokojnega 
znanstvenika so vzidali v obzidje 
Kremlja.

POSVETOVANJE «SESTERICE» ODLOŽENO DO 28. T. M.

Francija vztraja pri svojih ugovorih 
glede glasovanja in pristojnosti komisije

De Murville je znova postavil nekaj rokov - Marjolin 
opozarja na nevarnost nadaljnje inflacije

LUKSEMBURG, 18. — Zunanji ministri šestih držav evrop
ske gospodarske skupnosti so danes nadaljevali razpravo zju
traj in popoldne. Posamezni ministri so za sedaj omenili le ne
katere ideje in niso še postavili pravih predlogov. Govorili so 
o dveh glavnih vprašanjih, glede katerih postavlja Francija 
še vedno ugovore, in sicer o večinskem glasovanju in o pristoj
nosti komisije Hallstein. Kar se-------- *---------
tiče večinskega glasovanja, sta 
zlasti Colombo in belgijski zu
nanji minister Spaak sprožila 
nekatere ideje, ki pa ne pome
nijo še nobene obveznosti za ni
kogar.

Kar se tiče pristojnosti komisije, 
je znano, da je francoski zunanji 
minister .de Murville postavil vče
raj naslednjih deset točk: 1. Ko-

žejo v prihodnjih letih za evrop
sko gospodarsko skupnost.

V svojem poročilu o gospodar
skem položaju evropske gospodar
ske skupnosti lani in o perspekti
vah za letos je govornik ugotovil 
samo eno »izrazito negativno« plat 
«v precej pozitivnem obračunu« 
gospodarske rasti skupnega tržišča 
od njene ustanovitve, in sicer med

misija se mora pogosteje posveto- leti 1960 in 1965 so se cene potroš-

ZAR POSREDUJE ZA MIR V VIETNAMU?

Drugih 7000 ameriških vojakov 
bo prispelo v Južni Vietnam

Rusk napoveduje zaostritev vojne - Članek Jamesa Restona

NOVI DELHI, 18. — Poslaništvo ZAR v Novem Delhiju je 
objavilo danes izjavo, v kateri pravi, da so egiptovski diploma
ti navezali nove slike ne samo s Severnim Vietnamom, tem
več tudi s Kitajsko v zvezi s pogovori, ki jih je imel Naser s 
Harrimanom 4. januarja.

V New Yorku je ameriški 
predstavnik v OZN Goldberg iz
javil, da pomeni ameriška mi
rovna ofenziva »dinamičen in 
trajen proces« in da bodo ZDA 
vztrajale «pri iskanju mirne re
šitve po vseh mogočih poteh«. 
Trdil je, da so bližnji rezultati 
te ofenzive do sedaj negotovi, 
toda «tej ofenzivi je že uspelo 
prepričati svet, da Amerika ho
če mir«. Zaključil je: ((Ponavlja
mo in bomo ponavljali, da ne 
bomo sprejeli vsiljene rešitve 
in da smo prepričani, da je tre
ba ta spor rešiti na podlagi 
častne formule, o katen se bo
mo častno pogajali pri konfe
renčni mizi.«

Dean Rusk pa Je v Manili med 
pogovorom s filipinskim predsedni
kom Marcosom med drugim izjavil: 
»Strli bomo vojaško severni Viet
nam, če bi sedanja mirovna ofen
ziva propadla.« Danes se je v Juž
nem Vietnamu izkrcalo drugih 4000 
ameriških vojakov od skupnih 7000, 
ki Jih mislijo poslati tjakaj, tako 
da bo število ameriških vojakov 
v Južnem Vietnamu narastlo na 
190.000. Prve skupine danes izkrca
nih vojakov so že prispele na pod
ročje Bien Hoa 35 kilometrov se
verno od Sajgona. Drugi vojaki se 
bodo izkrcali jutri.

Ameriški strateški bombniki so
iiiiiiiiiiimiiimiiiiiiiiiiHMimiiimiiiiiiiiiMiiiiiiiiniMiiiiimtiiiimiimimiiiiiiiiiiiiiimuiiiiiiiiiiiiiiniimn

Danes v Indiji volitve 
Šastrije vega naslednika

Izvolitev Indire Gandi je skoraj zagotovljena
NOVI DELHI, 18. — Izvolitev In

dire Gandi za predsednico Indijske 
vlade se zdi sedaj gotova. Volitve 
bodo Jutri. Po novih izjavah raznih 
parlamentarcev se zdi, da bo zanjo 
glasovalo 330 poslancev od skupnih 
551. Bivši finančni minister Desaj, 
ki se noče odreči kandidaturi, pa 
razpolaga z manj kakor sto glasovi. 
Predsednik kongresne stranke Ka- 
maraj je izjavil, da bo še zadnjič 
poskušal prepričati Desaja, naj se 
odreče kandidaturi, da se ohrani 
enotnost v stranki, dodal pa je, da 
ima malo upanja na uspeh.

Včeraj je Indlra Gandi izjavila, 
da Je politika Nehruja politika In
dije. «Ker so koristi države s tem 
docela zagotovljene, Je treba to po
litiko izvajati.« O taškentskl izja
vi Je Indira Gandi izjavila, da je 
to «prvi korak, in sicer dober ko
rak«. «Upam, Je dodala, da bo izja
va pripomogla k boljšim odnosom 
Indije s Pakistanom, kajti važno Je, 
da državi sodelujeta.«

Pred izpustitvijo 
političnih kaznjencev 
v Grčiji

ATENE, 18. — Predsednik grške 
vlade gtefamopulos je sporočil, da 
je vlada sklenila dokončno rešiti 
vprašanje političnih kaznjencev 
V ta namen je pravosodni mini
ster položil v parlamentu načrt 
zakona, ki določa spremembo 
smrtne kazni v 20-leten zapor, iz
pustitev kaznjencev, ki so bili ob
sojeni na manj kakor deset let 
zapora, ter ukrepe za pomirjenje,

ki naj se raztegnejo tudi na ob
tožene vohunstva v zvezi z držav
ljansko vojno v Grčiji leta 1949. 
Stefanopulos je izjavil, da je prejš
nji načrt zakona, ki ga je bil 
predložil papandreu, določal izpu
stitev samo desetih političnih kaz. 
njencev, medtem ko sedanji za 
kon teži po izpustitvi skoraj vseh 
96 kaznjencev, ki so bili obsojeni 
v zvezi z državljansko vojno.

Beadle v Londonu
LONDON, 18. — Državni pravdnlk 

Rodezije sir Hugh Beadle je prišel 
danes v London na pogovore s čla
ni britanske vlade. V London ga je 
poklical minister za odnose s Com- 
monwealthom Bottomlejr. Kakor je 
znano, priznavata Beadleja tako 
Velika Britanija kakor Smith. Be
adle je že novembra posredoval, 
preden je prišlo do enostranske 
razglasitve neodvisnosti. O obisku 
Beadleja sta se sporazumela bri
tanska vlada in rodezijski guverner 
Humphrey Gibbs, s katerim Je 
Beadle v stiku tudi po enostranski 
razglasitvi neodvisnosti.

Beadle se Je na kosilu pogovar
jal z ministrom za odnose s Com- 
monwealthom Bottomeyem, pozne
je pa s predsednikom vlade Wilso- 
nom Ni znano, koliko časa bo 
Beadle ostal v Londonu.

V Londonu poudarjajo, da Je pri
hod Beadleja zahtevala britanska 
vlada, ki hoče vzpostaviti po njem 
odnose z guvernerjem Gibbsom. V 
Salisburyju pa Je Smithov pred
stavnik danes izjavil, da je Bead- 
lejevo potovanje privatno.

davi bombardirali osvobojeno pod 
ročje zahodno od Sajgona. V po
krajini Tien Tuong 75 kilometrov 
zahodno od Sajgona so osvobodilne 
sile napadle tri vladne postojanke. 
V pokrajini Vinh 3inn 90 kilome
trov južno od Sajgona pa je skupi
na sajgonske vojske padla v zasedo 
partizanov. Partizani so napadli tu
di druge vojake, ki so prišli na po
moč Kakor poročajo iz Sajgona, 
so vladne čete odbile napad osvobo
dilnih sil na glavni štab druge Juž- 
novietnamske divizije v Kuang 
Ngaj Južno od Dananga.

Ameriške in južno vietnamske vo
jaške oblasti nadaljujejo tako ime
novano psihološko kampanjo s tro
šenjem propagandnih letakov nad 
osvobojenim ozemljem. Predsednik 
sajgonske vlade je obtožil »ožje šte
vilo ljudi«, da skušajo hujskati obo
rožene sile, da bi «sabotirale vlado 
in ravnotežje, ki vlada med vlado 
in oboroženimi silami«. Te izjave 
so nedvomno v zvezi z govoricami 
v zadnjih dneh, da se pripravlja 
vojaški udar proti sedanji vladi.

Včeraj pa so tudi pripadniki o- 
svobodilne fronte trosili v Sajgonu 
letake v angleščini, ki so namenje
ni ameriškim vojakom. V letakih 
Jih sprašujejo: «Zakaj ste tu? Kaj 
mislite, da vam bo prinesla prihod
nost?« Drugi letaki pozivajo vojake 
funkcionarje in agente Južnega 
Vietnama, naj pomagajo osvobodil
ni vojski v borbi proti ameriški na
vzočnosti v Južnem Vietnamu.

Znani časnikar James Reston Je 
izjavil v intervjuju po televiziji, da 
je stopnjevanje vojne v Vietnamu 
začel predsednik Kennedy, in sicer 
samo iz političnih razlogov: da s 
tem pokaže Hruščovu ameriško od
ločnost in moč. Reston je rekel, da 
mu je to povedal sam Kennedy.

Kakor mu je Kennedy izjavil, je 
Hruščev na sestanku na Dunaju 
skušal ustrahovati ameriškega pred
sednika. Kennedy je rekel Restonu, 
da je potrebno sprejeti pobude, da 
prepriča Ruse o svoji odločnosti. 
Zato Je povečal vojaški proračun, 
poslal je v Nemčijo še eno divizi
jo in zaostril vojno v Vietnamu: 
»Ne zaradi tega, ker je bilo to vo
jaško potrebno, temveč zaradi tega, 
ker Je hotel Kennedy uveljaviti di
plomatsko stališče. Mislim, da smo 
prav tedaj začeli uhajati s tira.«

Reston Je nato Izrekel mnenje, da 
bi morala vojna v Vietnamu veljati 
za omejen smoter in da bi se morail 
držati «srednje poti«. Izključiti bi 
namreč morali tako zaostritev voj
ne, kakor tudi to, da bi sklenili 
tak mir, ki bi povzročil izgubo Viet
nama. «ZDA lahko branijo področ
je Sajgona in obalna področja, kjer 
živi večina Južnih Vietnamcev, in 
to Je drugače kakor lov na sovraž
nika v džungli.« Vojna v Vietnamu 
mora veljati za omejen smoter, ker 
po mnenju Restona «smo samo na 
začetku velike borbe v Aziji, ki se 
bo nadaljevala Se ostali del stotlet- 
Ja». ((Vietnam ni njen zaključek, 
temveč začetek. Tudi če bi zmagali 
v Vietnamu, bi se bitka nadaljeva
la. Bojim se, Je dodal Reston, da 
bomo ml skušali doseči absolutno 
zmago, ker bomo zmotno mislili, da 
bi ta napravila konec vsega.«

Peking nadaljuje 
gonjo proti SZ

PEKING, 18. — V Pekingu na
daljujejo protisovjetsko kampa
njo v zvezi z Vietnamom »Ljud
ski dnevnik« piše danes, da »po
stajajo sovjetski voditelji aktivni 
propagandisti za ameriško vara- 

1 nje v zvezi z mirovnimi pogaja

nji, in ameriški voditelji upajo s 
svoje strani, da jim bodo sovjet
ski voditelji pomagali vzpostaviti 
mir v Vietnamu To ni več skriv
nost za nikogar.« Članek govori 
o konferenci treh celin v Havani 
in pravi, da je oila konferenca 
velik uspeh, ter dodaja. »Velika 
večina delegatov je med delom 
konference razkrinkala pravi o- 
braz hruščevskih revizionistov in 
njihove spletke lažnih antiimpe- 
rialistov ter zatrjevane pozive na 
onetnost. Resnica je, da hruščev. 
ski revizionisti kljub vsem svojim 
pozivom na enotno akcijo nimajo 
namena pridružiti se afriškoazij- 
skim ali latinskoameriškim naro
dom, da bi se uprl: proti imperia
lizmu; nasprotno, hočejo, da b: 
se ti pridružili njim ter se odpo
vedali borbi proti ameriškemu 
imperializmu in kapitulirali pre 1 
njim.« List napada sovjetsko de
legacijo na konferenci, »ki je sku
šala z vsemi sredstvi nadomestiti 
organizacijo afriškoszijske solidar
nosti z novo organizacijo treh ce
lin, z namenom, da bi nadzorova
la množične organizacije Azije, A- 
frike in Latinske Amerike«.

Nadaljnji razgovori 
Vukmanovič-Saillant

BEOGRAD, 18. — V centralnem 
svetu Zveze sindikatov Jugoslavi
je so se danes nadaljevali razgo
vori med delegacijo zveze pod 
vodstvom predsednika Svetozara 
Vukmanoviča in delegacija svetov
ne sindikalne federacije, ki jo vo
di generalni tajnik Louis Sail- 
lant. V današnjih razgovorih so 
poleg vprašanj, s katerimi se U- 
kvarjajo jugoslovanski sindikati, 
izmenjali misli tudi o vprašanjih, 
ki se nanašajo na stanje v med
narodnem sindikalnem gibanju 
Popoldne so člani svetovne sindi- I zastaviti vse sile,

vati z vladami držav članic. 2. O- 
krepiti je treba finančno nadzor
stvo komisije. 3. Predlogi komisije 
morajo biti manj podrobni, zato da 
jih lahko spopolni svet ministrov. 
4. Poslaniki tujih držav ne smejo 
biti akreditirani pri komisiji, tem
več pri svetu ministrov. 5. Infor
macijska politika komisije mora 
biti manj avtonomna in se mora 
izvajati sporazumno s svetom mi
nistrov. 6. Komisija ne sme dajati 
javnih izjav drugače nego s privo
litvijo sveta ministrov. 7, Komisija 
ne sme več sama sklepati trgovin
skih pogodb z drugimi državami. 
8 Pristojnost komisije bo treba 
določati z večjo previdnostjo. 9. 
Komisija ne bo smela več imeti 
neposrednih odnosov z mednarod
nimi organizacijami. 10. Predlogi 
komisije se odslej lahko sporočijo 
svetu ministrov le po poprejšnjem 
posvetovanju z vladami.

O teh točkah so ministri danes 
obširno razpravljali in predvsem o 
tistih, ki se v večji meri nanašajo 
na svet ministrov

Popoldne so ministri razpravljali 
o načinu svojega dela. Po popol
danski seji so ministri sklenili od 
ložiti delo na 28. t. m., ko se bo- 
do ponovno sestali v Luksemburgu 
brez navzočnosti komisije.

Po seji je minister Colombo iz
javil, da gre za težavna, trda in 
kočljiva pogajanja, da pa so na 
sestankih te dni 'prišli v ospredje 
pozitivni elementi.

De Murville je danes popoldne 
predlagal koledar za delo. Izjavil 
je, da se po prvih stikih lahko re
če, da je moč iskati sporazum do 
konca meseca, tako glede večinske
ga glasovanja kakor tudi glede pri
stojnosti komisije. Zato bi lahko 
iskali sporazum o določitvi dneva 
za položitev ratifikacijskih listin o 
pogodbi za združitev izvršilnih ob
lasti in ta združitev bi lahko sto
pila v veljavo 1. aprila letos. Fe
bruarja bi lahko začeli posvetova
nja o sestavi nove enotne komisi
je. Pozneje bi mogli govoriti o fi
nančni ureditvi, o skupni kmetij
ski politiki in o približanju šestih 
skupni zunanji carini. Člane nove 
enotne komisije bi lahko imenovali 
18. aprila letos.

Iz diskusije ki je sledila, se je 
pokazalo, da Francijo predvsem za. 
nima sporazum o ratifikaciji za 
združitev izvršilnih oblasti in vpra
šanje članov enotne komisije. Ob 
zaključku seje so ministri dali na 
logo svojim predstavnikom, naj 
pripravijo dnevni red prihodnjega 
zasedanja, ki bo 28. t m

Podpredsednik komisije skupne
ga tržišča Robert Marjolin je da
nes pred evrepskim parlamentom 
izjavil, da inflacija spodkopava go
spodarstvo skupnega tržišča že več 
let in bo letos še vedno prenagla. 
Marjolin je poudaril, da bo treba 

da se zaustavi
kalne federacije obiskali muzej ta inflacija, zato da se ne kom 
Jugoslovanske ljudske armade na promitirajo ((izvrstne perspektive 
Kalemegdanu. | gospodarskega porasta«, ki se ka-
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Eksplozija v rafineriji 
Dva mrtva in 72 ranjenih

Eksploziji je sledil velik požar
KELSTERBACH, 18. — V rafi

neriji <iCaltex« v Kelsterbachu v 
Zahodni Nemčiji Je nastala eksplo
zija, pri čemer Je izgubil življenje 
en delavec, enega pogrešajo, 72 pa 
jih je bilo ranjenih; od teh jih je 
20 hudo ranjenih. Eksploziji je sle
dil požar.

Tiskovni urad prefekture je spo
ročil, da je eksplozija nastala pri 
napravah za pridobivanje etilena. 
Vzrok eksplozije ni še ugotovljen. 
Mogoče pa Je, da je nastala pri 
varjenju cevi v bližini.

Gasilci so požar, ki se je naglo 
razširil, omejili, niso ga pa še po
polnoma pogasili. Pri gašenju so
deluje 250 gasilcev. V tej rafineriji 
je nastala eksplozija tudi leta 1963, 
toda tedaj ni bilo žrtev. Današnja 
eksplozija Je povzročila škodo nad 
milijon mark.

Dva mrtva
pri trčenju avtomobilov

RIM, 18. — V začetku Ulice Co
lombo v Rimu je službeni avto
mobil predsedstva republike trčil

v drug avtomobil. Pri nesreči sta 
zgubili življenje dve osebi, tri pa 
so bile ranjene,

V službenem avtomobilu pred
sedstva republike sta bila poleg 
vozača še člana osebja predsed
stva republike Alessandro Leoni 
in ar. Fiorenzo Troisi. V drugem 
avtomobilu je bil 60-letni Alfredu 
Aletta s svojim 27-letnim sinom 
Hugom. Alfredo Aletta je bil ta
koj mrtev, njegov sin pa je umrl 
čez nekaj ur v bolnišnici Tri ose- 
be, ki so bile v drugem avtomo
bilu, pa so bile ranjene in so jih 
tudi odpeljali v bolnišnico.

LAGOS, 18. — Nigerijska vojska 
ima sedaj nadzorstvo nad vso dr
žavo. General Ironsi se sedaj pri
pravlja, da sestavi vrhovni vojaški 
svet, ki bo prevzel posle prejšnje 
zvezne vlade. V vsaki pokrajini bo
do imenovali vojaško vlado, ki jo bo 
vodil vojaški guverner. Civilni po
krajinski guvernerji bodo imeli sa
mo nalogo sodelovati z novimi vo
jaškimi voditelji. Civilna uprava bo 
še dalje delovala na federalni in po
krajinski podlagi.

nje zvišale za 24 odstotkov v Ita
liji, za 20 odstotkov na Nizozem
skem, za 19 odstotkov v Franciji, 
za 16 odstotkov v Zahodni Nemčiji 
in za 15 odstotkov v Belgiji.

Dodal Je, da so se leta 1965 ce
ne še dalje pretirano višale z izje
mo Francije. Po njegovem je pre
veliko naraščanje globalnega po
vpraševanja glavni vzrok tega viša

nja cen. Toda v večini primerov Je 
treba to povišanje pripisati pove
čanju proizvodnih stroškov.

Letos bi moralo po mnenju Ma- 
rjolina biti gospodarsko stanje 
EGS boljše kakor lani; proizvod
nja skupnosti bi se morala zvišati 
za 4,5 odstotka. Toda manjši izvoz 
in večanje uvoza zaradi notranjega 
povpraševanja bi utegnila nekoliko 
poslabšati trgovinsko in plačilno 
bilanco skupnosti. Na splošno pa 
bo rast držav skupnega tržišča bolj 
harmonična. Za letos bo še vedno 
edini problem višanje cen. Pripom
nil je ,da bi morala Zahodna Nem. 
čija in Nizozemska uvesti omejitve, 
no denarno politiko, da se prepre
či prevelik gospodarski razmah.

Kar se tiče Francije, pa se Marjo
lin sprašuje, ali ni prišel čas, ko 
bo treba ukiniti blokado cen, ker 
bi njeno daljše trajanje moglo ime
ti hude posledice zlasti za indu
strijo. Dejal je, da sta blokada cen 
in nadzorstvo cen dve različni 
stvari, in da je on za nadzorstvo.

Italijanski minister Colombo (lev o) in francoski zunanji minister
de M urville
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ZARADI SLABEGA VREMENA

Promet v Jugoslaviji 
močno otežkočen

Prekinjen je promet na progi Bihač-Knin zaradi snežnih zametov
BEOGRAD, 18. — Novi sneg, ki 

je zapadel sinoči in danes dopol
dne, povzroča v mnogih krajih Ju
goslavije hude ovire na cestnem 
in železniškem prometu. Na mno
gih cestah, posebno v Bosni in 
Hercegovini, je promet popolno
ma paraliziran. Snežni viharji in 
zameti so paralizirali železniški 
promet na unski progi Bihač- 
Knin, zato so morali promet z 
Dalmacijo usmeriti na progo pre
ko Like. Danes na primer ni pri
spel v Split niti >ošel iz Splita 
niti en vlak. Vlaki iz Beograda 
in Zagreba za Split so bili zadr
žani zaradi zametov v Sunju ozi
roma Bihaču, medtem ko se je 
moral brzovlak, ki je sinoči odšel 
iz Splita, vrniti v Split.

Danes zjutraj so morali preki
niti promet tudi na cesti Zagreb- 
Reka. Takoj so to cesto deloma o- 
čistili, toda prehodna je samo za 
tovornjake in avtobuse

Tudi na cesti Zagreb-Ljubljana 
in Zagreb-Beograd je prepovedan 
promet potniškim avtomobilom. 
Cesta je dostopna samo za težke 
tovornjake in avtobuse

Prekinjen je bil promet za vsa 
vozila tudi na cesti Karlovac-Plit- 
vice-Gospič in na ostalih cestah. 
Na tem področju je sneg dosegel 
višino 70 centimetrov in v neka
terih krajih so zameti visoki tri 
metre.

Tudi na cesti Zagreb-Varaždin- 
Ptuj in Varaždin-Cakovac je do
voljen promet samo z avtobusi in 
tovornjaki.

V Sloveniji so danes, po zad
njih poročilih, vse ceste prehod
ne, od mejnih prehjdov je bil za
prt samo prehod preko Podkore
na.

V Bosni in Hercegovini je pre
kinjen promet na številnih cestah 
Promet je prekinjen tudi preko 
Velebita in Učke, medtem ko se 
na ostalih cestah, ki vežejo Reko 
s Trstom, Ljubljano, Puljem in 
Dalmacijo promet zaradi močne 
burje, ki piha s hitrostjo 90 kilo
metrov na uro, opravlja z veliki
mi težavami.

Močan snežni vihar je zajel no
coj vse področje južne in vzhod
ne Srbije. Na vseh cestah so za
meti, tako da je paraliziran pro
met na avto cesti Beograd-Niš- 
Skopje in Niš-jugoslovansko-bol- 
garska meja. Podjetja ga ceste v 
Nišu in Vranju in tajništvo za

notranje zadeve v Nišu so nocoj 
opozorila voznike, naj ne gredo 
na pot, tiste pa, ki so že na po
ti, naj' vozijo previdno

Še vedno sneg in mraz
PARIZ, 18. — Ze devet dni tra

ja v vsej Franciji izreden mraz. 
Preteklo noč je bilo ponekod 27 
stopinj pod ničlo. V Parizu je bi
lo davi 13 stopinj pod ničlo. Mr
zel val je prekinil skoraj ves 
plovni promet. Tudi premet po 
cestah je zelo težaven. Posebno 
hladno je na severu Preteklo noč 
je bilo v Lillu 17 stopinj pod nič
lo, na področju Dunqutrque in 
Calaisa ob Rokavskem prelivu je 
rečni promet ustavljen. Tudi na 
vzhodu so skoraj vsi plovn; kana
li zamrznjeni V Strassbourgu je 
bilo preteklo noč 15 stopinj pod 
ničlo, v Dijont, pa 17 pod ničlo. 
Na zahodu je bilo najbolj mrzlo 
v Le Mansu s 14 stop. pod ničlo. 
V osrednji Franciji je zaradi po
ledice po cestah promet najbolj 
nevaren. Na jugovzhodu pa je 
mraz nekoliko popustil.

ŽENEVA. 18. — V vsej Švici je 
še vedno izreden mraz Davi je 
bilo v gorovju Jura 37.5 stop. pod 
ničlo, v Alpah je bilo najbolj mr
zlo v Saint Moritzu z 28 stop. pod 
ničlo, v Andermattu z 22 stop. 
pod ničlo v Zermattu in Saas 
Fee pa 21 stop. Mraz je tudi v 
nižini: v Bernu je bilo 12.5 stop. 
pod ničlo.

BUDIMPEŠTA, 18. — Na Ma
džarskem je zaradi novih zame
tov promet po cestah znova teža
ven Večina rek je zamrznjenih, 
prav tako veliko Blatno jezero. 
Po Donavi krožijo ledolomilci.

V številnih krajih Italije je vče
raj znova snežilo. Iz več krajev 
poročajo o hudem mrazu in o šte
vilnih nesrečah zaradi poledice po 
cestah. V Milanu je bilo preteklo 
noč 9 s-topinj pod ničlo. Iz Turina 
poročajo, da so dolgi predeli re
ke Pad od Carignana do Monca- 
lierija pokriti z debelo plastjo le
du. Ta reka ni zamrznila od let* 
1956.

RIM, 18. — Jutri se bo začel 
pred prizivnim sodiščem proces 
proti Ippolitu, ki je napravil pri
ziv proti razsodbi prve siopnjs, 
ki ga je bila Obsodila na enajst 
let zapora.
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Vreme včeraj: najviSja temperatu
ra 4, najnižja —2.4, ob 19. uri 1.7; 
vlaga 50 odst., zračni tlak 1007 9 
raste, veter 12 km severovzhodnik 
nebo pooblačeno, morje rahlo raz
gibano, temperatura morja 7.3 sto
pinje. Fžašlti dnevu L JSL

Danes, SREDA, 19. januarja 
Marij

Sonce vzide ob 7.40 in zato.-e od 
16.52. Dolžina dneva 9.12. Luna 
vzide ob 6.20 in zatone ob 14.37 

Jutri, ČETRTEK, 20 januarja
Fabijan

ZADNJI FORMALNI AKT PRED IMENOVANJEM KOMISARSKE UPRAVE

Le 6 svetovalcev na 5-minutni seji 
tržaškega pokrajinskega sveta

Poleg svetovalcev strank levega centra in SL se seje niso udeležili tudi sve
tovalci KPI - KPI bo danes na tiskovni konferenci pojasnila svoje stališče

Sinočnja seja tržaškega pokra- in sicer meseca oktobra. Po krajši
Jinskega sveta ni trajala niti pet 
minut. V sejni dvorani so se zbrali 
samo trije liberalni svetovalci in 
trije misovci. Seji je predsedoval 
najstarejši svetovalec, misovec An
gelino, ki je takoj izjavil, da pokra
jinski svet na prejšnji seji ni iz
volil novih izvršnih organov in da 
bi se morale danes volitve ponovili. 
Ker pa na seji ni prisotno legalno 
število svetovalcev, je seja neve
ljavna.

Kot smo že včeraj poročali, so 
stranke levega centra in Slovenska 
skupnost že pred včerajšnjo sejo 
sporočile, da se njihovi svetovalci 
ne bodo udeležili seje pokrajinske
ga sveta, češ da nima več smisla 
zgubljati časa, ker je že itak nemo
goče izvoliti novega predsednika in 
nov odbor. Včeraj popoldne pa so 
komunisti prav tako sklenili, da 
se ne bodo udeležili seje. Zato je 
bila sinočnja seja le gola formal
nost, ki jo zahteva zakon. Ni pa re
čeno, da ne bo sklicana še ena se
ja pokrajinskih svetovalcev in to 
vedno, da se zadosti zakonskim 
predpisom, ki pa bo gotovo prav ta
ko neveljavna, ker se je svetovalci 
vsaj tistih strank, ki včeraj niso 
bili prisotni, ne bodo udeležili.

Sicer pa so bile vse seje pokra
jinskega sveta po ostavki predsed
nika in odbora strank levega cen
tra le formalne, ker je bilo takoj 
po ostavki izvršnih organov pokra
jinske uprave jasno, da v tržaški 
pokrajini ni mogoče sestaviti večin
skega odbora.

Kot smo že včeraj napisali, je 
vladni komisar prefekt Mazza po
slal dosedanjemu predsedniku dr. 
Savoni pismo, v katerem je med 
drugim rečeno, da bo ukrepal po 
zakonu, če ne bodo v desetih dneh 
obnovljeni izvršni organi pokraji- 
ske uprave. Zato je pričakovati, da 
bo prefekt dr. Mazza že prihodnji 
teden imenoval komisarsko upravo 
na pokrajini.

V zvezi s krizo v tržaški pokra
jini bo imel danes ob 11. uri vodja 
komunistične svetovalske skupine 
Colli tiskovno konferenco, na kateri 
bo obrazložil stališče tržaške KPI 
do tega vprašanja.

Pokrajinski svet je bil izvoljen 
na upravnih volitvah 22. novembra 
1964; prvo sejo pa je imel 9. febru
arja 1965. V manj kot enem letu 
svojega delovanja se je pokrajinski 
svet sestal 28-krat. Na teh sejah so 
svetovalci razpravljali in odobrili 
225 upravnih sklepov. Pokrajinski 
odbor pa je v tem razdobju spre
jel 2095 upravnih sklepov, ki jih je 
pokrajinski svet na javnih sejah 
potrdil.

življenje sedanjega pokrajinske
ga sveta je bilo že od vsega začet
ka otežkočeno, ker je odbor razpola
gal samo s polovico glasov, ostalo 
polovico pa so predstavljale opozi
cijske stranke. Zato je bilo že takoj 
po izvolitvi predsednika in odbo
ra jasno, da bo odbor zabredel v 
težave, ko bo prišel na dnevni red 
letni proračun. In tako se je tudi 
zgodilo. Pri prvem glasovanju lan
skoletnega proračuna v mesecu ju
niju, proračun ni bil ne odobren 
ne zavrnjen, ker je zanj glasovalo 
12 proti pa ravno tako 12 svetoval
cev. Odbor je tedaj sklenil ponovno 
predložiti proračun brez sprememb 
na prvi seji jesenskega zasedanja,

razpravi in po izjavah predstavni
kov posameznih skupin,, tudi drugo 
glasovanje o proračunu ni dalo po
zitivnega izida. Polovica svetoval
cev je glasovala za proračun, polovi
ca pa proti. Zato je vladni komisar 
dr. Mazza imenoval komisarja «ad 
hoc», ki je potrdil proračun, ki ga 
je pripravil odbor. S tem dogodkom 
je bila kriza že odprta in samo za
konske formalnosti so še zavlekle 
imenovanje komisarske uprave.

Okrepitev razsvetljave 
v lliei Revoltella

Odbornik za industrijske javne 
služnosti je v odgovoru na vpraša
nje vodje socialistične svetovalske 
skupine v občinskem svetu Amal- 
da Pittonija glede raztegnitve jav
ne razsvetljave na zadnji del Ul. 
Revoltella po končni postaji filovi
je št. 11 odgovoril, da je Acegat 
že poskrbel za pripravo načrtov za 
okrepitev sedanje razsvetljave v Ul

Revoltella od Trga Perugino do 
končne postaje filovije št. 11 in za 
namestitev novih naprav za javno 
razsvetljavo tudi na odseku po 
končni postaji filovije. Ta načrt, ki 
bo skupno stal 42 milijonov lir, 
pa bo lahko uresničen le, ko bo
do na razpolago finančna sredstva.

Občinska uprava se je odločno 
lotila vprašanja reforme organske 
sestave svojega osebja. Splošne 
smernice preosnove je že proučil 
odbornik Babille. Te študije pa da
nes nadaljuje odbornik Gasparo, 
ki odgovarja tudi za študijski in 
organizacijski urad ter za zveze z 
javnostjo. Pri tem ne gre samo za 
preosnovo' organske ureditve usluž
bencev, temveč tudi za reformo 
metod dela na raznih sektorjih ter 
o oblikah, ki jih bodo ocenili za 
koristne1 in možne.

Z namenom, da bi pojasnili z 
ustrezno dokumentacijo to vpraša
nje, je bila pred dnevi seja dva
najstih šefov raznih oddelkov ob
činske uprave, ravnateljev oddel
kov za javna dela in higieno, mu
zejev ter vseh odgovornih funkcio
narjev raznih oddelkov. Seji je 
predsedoval odbornik Gasparo, pri
soten pa je bil tudi generalni pod
tajnik Mercanti, kateremu je žu
pan poveril vodstvo študijskega 
urada.

Najvažnejši problem predstavlja 
brez dvoma vprašanje, da se čim

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiMniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitfiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiniii

ENOTEN NASTOP PROTI NEGATIVNEMU STALIŠČU INTERSINDA

100-odst. uspeh stavke kovinarjev 
v vseh tržaških podjetjih IRI
Stavkovo gibanje se nadaljuje in niso izključene ponovne stavke 

Včeraj dopoldne protestna stavka prodajalcev bencina

Zborovanje in povorka 
upokojenih pomorščakov

V zvezi z napovedano stavko po
morščakov zasebnih pomorskih 
družb in da orišejo položaj, zlasti 
kar zadeva prispevek, ki ga upo
kojeni pomorščaki lahko dajo za 
uspeh stavk, sklicujejo pokrajin
ska tajništva FILM-CGIL, FILM - 
CISL, UIM-UIL za petek, 21. t.m. 
ob 10. uri na sedežu Zvezne delav
ske zbornice v Ul. Duca d’Aosta 
javno zborovanje, kateremu bo 
sledila povorka, ki se bo razšla 
na Trgu Unita. Omenjene sindikal
ne organizacije vabijo k udeležbi 
vse upokojence in pomorščake.

SEJA SEFOV RAZNIH OBČINSKIH ODDELKOV

Reforma organske sestave 
osebja občinske uprave
Najvažnejši problem predstavlja skrčenje števila osebja 
z uvedbo mehanizacije - Vestnik občine bo še izhajal

Včeraj je bila v Trstu 24-uma 
stavka kovinarskih delavcev v pod
jetjih IRI. Stavka, ki spada v vse
državni okvir borbe delavcev te 
stroke, je bila enotna in je popol
noma uspela. Tako so se delavci 
v Tovarni strojev udeležili stavke 
100-odstotno, od 400 uradnikov pa 
jih delalo samo 60. V ladjedel
nici Sv. Marka je stavkalo 99 odst. 
delavcev, delavci zunanjih podjetij 
pa so se udeležili stavke 100-od
stotno. Prav tako so 100-odstotno 
stavkali delavci v Tržaškem arze
nalu, delavci podjetja Italsider 
(škedenjski plavži) ter uradniki 
tehničnega urada in livarne ter de

osrednjem voujT.vu v 
udeležilo stavke :.^S»OČ

Stavkovno gibanje se nadaljuje 
in je zaradi tega pričakovati na
daljnje stavke, tako v vsedržavnem 
kot v krajevnem merilu, če bo In- 
tersind še vztrajala na svojem ne
gativnem stališču do enotnih za
htev, ki so jih predložile vse sin
dikalne organizacije za obnovitev 
vsedržavne delovne pogodbe.

Kakor smo že poročali, sta stav
ko v Trstu proglasili sindikalni 
organizacij kovinarskih delavcev 
FIOM-CGIL in SLM-CCdL. Vodstvi 
omenjenih sindikalnih organizacij, 
ki sta se sestali v preteklih dneh, 
sta naslovili na delavce podjetij 
IRI poziv, v katerem poudarjata,
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V PONEDELJEK NA TRGOVINSKI ZBORNICI

12. zasedanje mešane komisije 
za izvajanje videmskega sporazuma

Zasedanje naj bi trajalo najmanj 10 dni - Razpravljali 
bodo tudi o zaostritvi carinske kontrole na italijanski 

strani, o številu prehodov itd.

Prihodnji ponedeljek se bo na tr
govinski zbornici pričelo 12. zaseda
nje stalne mešane italijansko-jugo- 
slovanske komisije za izvajanje vi
demskega sporazuma. V nedeljo 
zvečer bo dopotovalo v naše mesto 
odposlanstvo jugoslovanskih strokov
njakov, ki jih bo vodil svetnik v 
sekretariatu za notranje zadeve 
Mičetič. Z italijanske strani se bo
do po vsej verjetnosti udeležili za
sedanja podpredsednik italijanske 
komisije dr. G. Gerin, glavni in
špektor Javne varnosti z Videmske
ga Cimino, podpolkovnik De Gala- 
feo, predstavnik obmejne policije 
dr. Patarino, predstavnik carinar
nice dr. Azzarita, predstavnik in
špektorata za prevoze inž. Bal samo, 
ter tajnica komisije gdč. Brancla. 
Za tolmača bo po vsej. verjetnosti 
dr. Roncelli,

Na zasedanju, ki bo prvič v na
šem mestu, in ki mu bodo tudi za
radi tega dali še posebno obeležje, 
bodo načeli vrsto vprašanj, ki za
devajo konkretno izvajanje videm
skega sporazuma ter posameznih 
pravil mednarodnega dogovora. Ka
kor na vsakem sestanku, tako bodo 
tudi to pot pregledali delo, ki Je 
bilo oDravljeno v preteklem letu, 
izmenjali statistične podatke o pro
metu, ter vzeli v pretres vprašanja, 
k! jih bosta predložili obe priza
deti stranki. Te dni dokončujejo 
priprave za sestavo dnevnega re
da zasedanja, ki bo, kot vse kaže, 
precej bogat. Zasedanje naj bi za
to trajalo več dni, v krogih blizu 
italijanske stalne komisije pa ne 
izključujejo možnosti, da bodo poga
janja trajala več kakor teden dni, 
morda tudi 10—12 dni.

V zvezi z dejstvom, da Je bil v 
teku zadnjega leta videmski spora
zum v Italiji ratificiran, je upravi
čeno pričakovati, da bo na tem za
sedanju stekla beseda tudi o tem. 
Med ostalimi problemi, o katerih 
bo govora na trgovinski zbornici, 
lahko omenimo vprašanje poostrene 
carinske kontrole, ki je v veljavi 
na italijanski strani meje od 7. ja
nuarja dalje, dalje vprašanje, koli
ko italijanskega in jugoslovanskega 
denarja naj bi imetniki propustnic 
imeli pri sebi ob prestopu čez mejo. 
Nekoč je veljalo pravilo, da sme 
imeti državljan ene ali druge drža
ve, ko prestopi državno mejo s pre
pustnico največ 7.000 lir odnosno

3.500 dinarjev na mesec; zdaj ve
lja pravilo, da velja še vedno vso
ta sedem tisoč lir, dinarska vso
ta pa je bila povišana na pet ti
soč. Glede na novi tečaj zame
njave, ki je zdaj v veljavi med obe
ma sosednima republikama, se zdi 
dinarska vsota precej omejena, če 
jo primerjamo z lirsko. To je tudi 
eno izmed vprašanj, ki pridejo v 
diskusijo prihodnji teden. Na dnev
ni red pa pride še vprašanje števi
la mesečnih prehodov s prepustni
co, odnosno vprašanje, ali je žigo
sanje dokumenta sploh še potrebno, 
odkar je Jugoslavija dala vsem 
imetnikom potnega lista možnost, 
da lahko tudi po večkrat prekora
čijo mejo s «plavim kartonom«.

Po vsej verjetnosti pa bodo na 
tem zasedanju vnesli v spisek raz
nih vrst blaga, ki ga lahko imetniki 
propustnic vnesejo ob povratku čez 
mejo, nekaj sprememb, in sicer ne 
samo kar se tiče količine blaga, 
temveč tudi števila blagovnih vrst.

Podtajnik Pelizzo 
ranjen pri nesreči 
na cesti Trst-Benetke

Pri prometni nesreči na cesti Be- 
netke-Trst pri kraju Palazzolo dello 
Stella se je včeraj dopoldne lažje 
ranil podtajnik v obrambnem mini
strstvu in čedadski župan senator 
Pelizzo. Ko se je z avtom, ki ga je 
vozil vojak Giuseppe Silvestrlni, pe
ljal proti Benetkam, Je avto zaradi 
ledu vrglo v obcestno platano, pri 
čemer sta se ranila oba. Senator 
Pelizzo se bo moral zaradi udarcev 
po glavi in možganskega pretresa 
ter zaradi zloma štirih reber, zdra
viti 30 dni.

Oba, senatorja Pelizzo in šoferja, 
so karabinjerji prepeljali v bolniš
nico v Latlsano

JADRANSKI KOLEDAR 
ZA LETO 1960 IN 1961

Tržaška knjigarna v Ul. sv. 
Frančiška 20 plača za izvod Ja
dranskega koledarja od leta 1960 
ali 1961 500 lir. Kdor bi mogel 
odstopiti omenjena koledarja, naj 
se oglasi v knjigarni.

da je Intersind v Rimu zavzela po
polnoma negativno stališče do enot. 
nih zahtev sindikalnih organizacij. 
V pozivu sindikalni organizaciji tu
di sporočata, da je za ves čas 
stavkovnega gibanja prekinjeno 
vsako izredno, odnosno nadurno 
delo v vseh podjetjih.

Kakor je bilo napovedano, so 
včeraj dopoldne stavkali tudi upra
vitelji bencinskih črpalk, ki so bi
le zaprte od 7. do 14. ure. Zapr
tih je bilo vseh 127 črpalk, tako da 
sploh ni bilo moč kupiti bencina. 
Tržaški «bencinarji» so s to zapo
ro hoteli opozoriti vladne oblasti na 
nujnost, da se Trstu dodeli ben
cin po gni^ani ceni, ker hodijo 
.Tržačani po bencin onstran meje, 
•swj< j« vam »znat no cenejši kot v 
Trstu. Dejstvo je, da na jugoslo- 
vanm področju prodajajo «Super- 
bencin» (98 oktanov) po 132 di
narjev, kar pomeni, po uradni za
menjavi 66 lir. če pa kupijo bone 
s tujo valuto, imajo še 10 odstot
kov popusta; tako stane bencin 
59 lir, kar pomeni manj kot polo
vico kot v Trstu. Popolnoma na
ravno je torej, da gredo številni 
Tržačani po bencin v Jugoslavijo 
in da ob tej priliki kupijo še dru
go blago, ki je bolj poceni kot v 
Trstu. Trgovci, mesarji in «benci- 
narjivt, ki zaradi tega manj proda
jo, protestirajo in zahtevajo razne 
«ukrepe», ne protestirajo pa trgov
ci, ki pošiljajo vsakovrstno blago 
in stroje v Jugoslavijo, ali jih pro
dajajo Jugoslovanom, ki prihajajo 
v Trst.

Tako za bencin kot za meso itd. 
je edina rešitev v konkurenci, t. j. 
da se pri nas znižajo cene, kar 
bi omejilo nakupovanje onstran 
meje. Pri vsem tem pa vidimo še 
politično ozadje, jezo nekaterih šo
vinističnih krogov, ki jim ni po 
volji dejstvo, da ljudje hodijo v 
Jugoslavijo, in bi želeli popolno
ma zaprto mejo, da bi laže pod
pihovali sovraštvo in nestrpnost.

Sinoči v Slovenskem klubu

Zanimivo predavanje 
o gospodarstvu

V okviru torkovih večerov v 
Slovenskem klubu je sinoči v 
Gregorčičevi dvorani predaval 
sveinik pri Gospodarski zbornici 
za Slovenijo dr. Jožko Žiberna, ki 
je prikazal nekaj najvažnejših 
vprašanj, k> zadevajo najnovejši 
razvoj jugoslovanskega in še po
sebej slovenskega gospodarstva. 
Predavatelj se je med svojim iz
vajanjem, med katerim je poka
zal, kako temeljito je doma na 
vseh področjih gospodarstva, ki 
jih res ni malo in ki tudi niso 
najlažja, zlasti ko je govora o 
gospodarstvu države, ki je v po
spešenem razvoju, kakor je prav 
jugoslovansko. Dr. Žiberna je naj
prej orisal temelje gospodarskih 
tvorb v sosedni republiki, nove 
pojme, ki so se razvili iz strem
ljenja po novi, pravičnejši uredit
vi socialnega življenja v državi; 
pojem podjetja kot svobodnega 
združenia proizvajalcev, novih go
spodarskih organizacij, delavske
ga samoupravljanja itd.; razen te
ga je osvetlil še bistvo in funkci
je organov podjetja kot so delav
ski svet, upravni odbor ter direk
tor Po krajšem pregledu nepo
srednih oblik samoupravljanja, 
kot so volitve v delavske svete, 
referendum in zbor delovnih lju
di, je govornik prešel na drugo 
zanimivo temo, namreč na temo 
najnovejše gospodarske reforme v 
sosedni republiki.

Druga zanimiva vprašanja, ka
terih se je dr. Žiberna zaradi po
manjkanja časa le bežno dotak
nil, so bila vprašanja jugoslovan
ske zunanje trgovine in plačilne 
bilance, vprašanje cen na doma
čem tržišču ter vprašanie deviz
nega režima. Svoja izvajanja je 
govornik zaključil z obljubo, da 
se bo v bodoče še odzval vabilu 
Slovenskega kluba, če ga bo ta 
še kdaj povabil med tržaške roja
ke.

Takih predavanj, kakršna je bi; 
la sinočnja Zibernava razprava, si 
kajpak želimo še. Želimo si jih 
/ato, ker so vsestransko zanimiva 
zlasti za nas. ki živimo na stiči
šču med dvema svetovoma, ki se 
me^scboino močno iazltkujeta po 
svnvh socialnih, političnih in še 
posebej po gospodarskih uredit

vah. Toda želimo si jih mimo te
ga tudi zato, da bomo lahko čim- 
prej popravili slab vtis, ki smo 
ga nedvomno naredili na prijaz
nega predavatelja, ko nas je mor
da podzavestno preštel. Petindvaj
set ljudi je število, s katerim se 
slovenska tržaška publika res ne 
more pohvaliti. Pa še to je treba 
dodati: med poslušalci smo pogre
šali predvsem predstavnike tu
kajšnjega slovenskega poslovnega 
življenja. Stari Latinec je nekoč 
o nekem sprevodu zapisai, da so 
se na njem najbolj videle Klavdi- 
jeve butare, ki jih niso nosili... 
Na sinočnjem predavanju so bile 
s tega vicUjca najbolj vidne buta
re naših podjetnikov, ki jih niso 
nosili, čeprav bi se jih bilo lahko 
nabralo kar čedno število

Minister Pieraccini 
pride 27. t. m. v Trst

Minister za proračun Pieraccini 
bo prišel v Trst v četrtek, 27. t.m. 
V našem mestu bo proučil osred
nja vprašanja razvoja in gospodar
skih perspektiv dežele Furlanije- 
Julijske krajine. Za svoj prihod v 
Trst se je minister odločil med 
predvčerajšnjim razgovorom s 
predsednikom deželnega odbora 
Berzantijem in odbornikom za na
črtovanje Cociannijem.

bolj skrči število osebja, kar bi 
znižalo seveda splošne stroške ob
činske uprave. Pri tem gre za 
čimboljšo organizacijo in razdeli
tev dela ter za uvedbo mehaniza
cije, kjer je pač ta možna. Za do
sego tega pa je seveda potrebno 
sodelovanje funkcionarjev raznih 
oddelkov občinske uprave. Pred 
kratkim so na statističnem oddel
ku kupili računski stroj, ki je vre
den okoli milijon lir. Ta je nado
mestil uradnika, ki je stal občin
sko upravo najmanj dva milijona 
lir letno.

Na seji so nadalje proučevali 
vprašanje reforme kvalifikacijskih 
stopenj v okviru predvidene refor
me. Na tem področju se dogaja, 
da je bila prisojena, na podlagi 
sedanjih predpisov, «odlična» kva
lifikacija, več kot polovici občin
skih uslužbencev. Ta način preso
janja sposobnosti uslužbencev po
vzroča velike težave v notranjih 
konkurzih, ko gre za izbiranje naj
boljšega funkcionarja. Spričo tega 
je potrebno, da se uvede nova me
toda izbora, ki bi bila koristnejša 
za upravo. V tem pogledu se pred 
občinsko upravo odpirata dve poti: 
1. ali spremeniti popolnoma si
stem kvalifikacijskih stopenj, in 2. 
uveljaviti sistem vrednostnih točk. 
V tej zvezi pa niso še sprejeli no
benega sklepa, ker se vprašanje še 
proučuje v zvezi s splošno uprav
no reformo državnega aparata.

Na seji so nadalje obravnavali 
vprašanje delovnega urnika, poseb
no v zvezi z glasovi, ki so se raz
širili, da namerava občinska upra
va uveljaviti deljeni delovni umik. 
Poudarili so, da občinska uprava 
ne namerava spremeniti delovnega 
umika. Proučujejo pa nov sistem 
ureditve plačevanja nadur, in sicer 
začenši od 1. marca. Menijo, da 
bo ta sprememba zvišala prejem
ke uslužbencev, ki so sedaj še pre
cej nižji od prejemkov uslužben
cev v zasebnem sektorju.

Odbornik Gasparo je na zadnje 
govoril o vprašanju odnosov z jav
nostjo ter je izjavil, da je uprava 
trdno odločena, da bo nadaljevala 
z objavljanjem «vestnika».

Jkdfna ulecbudfou

V ponedeljek se je preselil se
dež deželnega odborništva za kme
tijstvo iz Trsta v Videm. V Trstu 
bo deloval urad za povezavo. De
želno odborništvo za kmetijstvo, 
ki mu načeluje odv. Antonio Co- 
melli, sestavljajo trije oddelki, in 
sicer oddelek za kmetijstvo, ki ga 
vodi dr. Angelo Angeli, oddelek 
za gozdarstvo, ki ga vodi dr. O- 
scar Malisani in oddelek za hri
bovsko gospodarstvo,- ki ga vodi 
dr. G. Battista Cragnoiini, Razen 
tega še urada za lev in ribolov 
ter za jusarska zemljišča.

V soboto bo v Vidmu ob prisot
nosti predsednika deželnega odbo
ra dr. Berzantija kratka svečanost 
ob začetku delovanja deželnega 
kmetijskega odborništva v Vid
mu.

Premestitev sedeža odborništva 
za kmetijstvo iz Trsta v Videm 
so zahtevali furlanski predstavni
ki v deželnem svetu z utemeljit
vijo, da je kmetijstvo v okviru 
dežele Furlanija-Julijska krajina 
največjega pomena, tako po obse
gu kot po vrednosti produkcije, 
v videmski pokrajini. Upati je, da 
ta decentralizacija ne bo škodo
vala delovanju ‘ležete v korist 
kmetijstva in da bodo znali pra
vilno ocenjevati, upoštevati ter 
spodbujati razvoj kmetijstva na 
Tržaškem, ki sicer ni tako obsež
no kot v videmski pokrajini, ima 
pa svoje specifične značilnosti, po
trebe in važnost v okviru tržaške
ga in deželnega gospodarstva.

Včeraj dopoldne se je v palači 
«Modello» sestal pod predsedstvom 
dr. de Rinaldinija urad predsed-
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Prejeli smo:
«V zvezi z interpelacijo senator

ja Vidalija in poslanke Bernetiče- 
vp, objavljene v- nedeljskem Pri
morskem dnevniku na 6. strani 
pod naslovom — Važno vprašanje 
pristojnemu ministrstvu o razlastit
vah. v Dolini — podpisani dr. Egon 
Floridan izjavljam, da nisem kot 
zastopnik nekaterih razlaščencev v 
Dolini, do danes prejel še nobene
ga plačila za svoje delo in da 
sploh nisem imel nikakega oprav
ka s kakršnimikoli denarnimi 
zneski v zvezi z odškodninami za 
razlastitev v dolinski občini.

Smatral sem za potrebno, podati 
to izjavo, glede na to, da sem v 
javnosti na mnogih sestankih pod
prl prizadevanja Odbora za zaščito 
razlaščencev in zato padejo sumni
čenja, ki izhajajo iz zgoraj ome
njene interpelacije, tudi na mojo 
osebo.«

Dr. E. Floridan

SLOVENSKO GLEDALIŠČE V TRSTU

V MALI DVORANI KULTURNEGA DOMA 
VViliiam Shakespeare

SKOZI ŽIVLJENJE
Recital

Izvaja J O 2 K O LUKES
Izbor in režija BRANKO GOMBAČ
Glasba MARJAN VODOPIVEC
Prevod OTON 2UPANCIC, MATEJ BOR,

JANEZ MENART, J02E JAVORŠEK
Danes, 19. januarja ob 20. uri (ŠTUDENTSKI ABONMA)
V četrtek, 20. januarja ob 21. uri (INVALIDSKI ABONMA)
V petek, 21. januarja ob 21. uri (SINDIKALNI ABONMA)
V soboto, 22. januarja ob 21. uri (OKOLIŠKI ABONMA)
V nedeljo, 23. januarja ob 16. uri
Prodaja vstopnic vsak dan od 12. do 14. ure ter eno uro pred 
pričetkom predstav pri blagajni Kulturnega doma.
Zaradi omejenega števila sedežev v Mah dvorani prosimo ce
njeno občinstvo, da si pravočasno rezervira sedeže na tel. 734265.

KINO PJ{OSE^KJ)Jvro_VEL.
predvaja danes, 19. t. m. z začetkom ob 19.30 zgodovinski do
kumentarni film

GOTT MIT UNS
(BOG Z NAMI)

Zgodovina petih generacij. Od časov Viljema II., Franca Jo
žefa, Lenina do naših dni.
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Na zahtevo furlanskih predstavnikov v deželnem svetu

Preselitev deželnega odborništva 
za kmetijstvo iz Trsta v Videm

V Trstu bo deloval urad za povezavo - Razprava 
o ustanovitvi deželnega gozdarskega podjetja

IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Skozi okno se je splazi! v vilo 
in temeljito izropat stanovanje

Obsojen tatič, ki je kradel v vili odv. Poilluccija v Ul. Commerciale 

Na tatinsko pot so ga spravile neurejene življenjske razmere

Pred kazenskim sodiščem (pred
sednik Rossi, tožilec Tavella, zapis
nikar De Paoli) so se morali zago
varjati 19-letni Cristiano Faoro iz 
Trsta (brez stalnega bivališča), 57- 
letni Edoardo Bossi iz Ul. G. Goz- 
zi 5, 54-letna Maria Dragan s Trga 
della Borsa 1 m 63-letni Antonio 
Bracina iz Ul. Pondares 5.

Glavni obtoženec na tem procesu 
je bil Cristiano Faoro, ki je bil ob
tožen vrste tatvin, k; jih je zagrešil 
deloma v Trstu in deloma v raznih 
drugih krajih severne Italije.

Faoro Je sin nekega Francoza 
in matere Italijanke. Pred leti Je 
mati prišla s svojimi otroki v Ita
lijo ter se nastanila v Bellunu. 
Pozneje pa Je sklenila, da bo spet 
odpotovala v Francijo. Smola pa je 
hotela, da ni dobila dovoljenja za 
izselitev za sina Cristlana. Tako 
je mladenič ostal v Italiji. Najprej 
je živel v nekem zavodu blizu Bel- 
luna, nato je prišel v Trst, kjer 
je živel v zavodu «11 villaggio del 
fanciullo« najDpčinah. Od tu se je 
spet vrnil v okolico Belluna, kjer 
je začel svojo tatinsko dejavnost. 
Nekega dne je namreč zapustil svo
je stalno bivališče ter se odpravil 
proti Trstu. Od tistega trenutka je 
zagrešil vrsto tatvin, ki so se konča
la šele v Trstu, potem ko so ga or
gani Javne varnosti priprli.

Ne bomo tu podrobno opisovali 
vseh tatinskih podvigov mladeniča. 
Kradel je v Trevisu, v Conegllanu 
Veneto, v zavodu v Bellai, v Ponte 
delle Alpi, Ponte della Brenta itd. 
V določenem trenutku pa se je po
leti predlani približal našemu me
stu. V septembru predlani Je pri
šel do Križa, kjer je v vili Preisig 
vd. Lutz št. 373 ukradel 14.000 lir.

Mladenič je nato nadaljeval svojo 
tatinsko dejavnost v Trstu. Največ
jo tatvino je zagrešil konec okto
bra predlani v vlil notarja Guida 
Poilluccija v Ul. Commerciale 39. 
Razen vhoda iz Ul. Commerciale 
ima omenjena vila tudi vhod iz Ul. 
Šalita Trenovla. Mladi Faoro Je 
dolgo časa opazoval, kaj se dogaja 
v vili. Tako je utegnil zvedeti, kdo 
prebiva v hiši, kdo gre proč in če 
je morebiti kak stanovalec v po

slopju. 31. oktobra je ugotovil, da 
so bili odsotni vsi stanovalci ter 
se je odločil za takojšen tatinski 
podvig. Ko je opazil, da se je z 
dvorišča odpeljal zadnji stanovalec, 
je preskočil obzidje, se prikradel do 
vile, se splazil skozi straniščno okno 
in tako prišel v notranjost stano
vanja. Obiskal je razne sobe, pre
gledal omare, miznice itd. ter od
nesel s seboj skoraj 200.000 lir v go
tovini ter 2 milijona lir raznih dra
gocenosti. Ko so se lastniki zvečer 
vrnili domov, so našli izropano sta
novanje.

Tedaj so se policisti začeli .zani
mati za neznanega storilca, ki je 
kradel po stanovanjih in vedno iz
koriščal priliko neodprtih oken. 
Težko je priti na sled tatu, laže 
pa je prijeti pri nezakonitem po
slu preprodajalca ukradenih pred
metov. Tako se je zgodilo tudi to 
pot. Policisti so 12. novembra 1961 
zvedeli, da neki starejši moški pro
daja razne dragocenosti. Po dveh 
dneh so že aretirali krivca: šlo je 
za Bossija. Tega so zaslišali in ta
ko zvedeli, da mu Je izročil v proda
jo nekatere zlate predmete neki 
«Claudio». Bossi je trdil, da ne ve 
nič točnega o istovetnosti tega mla
deniča. Policisti pa se niso zado
voljili z njegovimi izjavami, tem
več so razširili preiskavo. Med dru
gim so zvedeli, da je neki «Claudlo», 
ali «Paolo» obiskoval v prejšnjih 
dneh razne lokale v Ul. Udine, kjer 
je brezskrbno trošil velike vsote 
denarja. Dva dneva pozneje so a 
gentl aretirali Faora v Ulici Fo- 
schiatti.

Na zaslišanju je mladenič pri
znal vrsto tatvin po severni Ita
liji In v naši pokrajini.

Sodniki so ga spoznali za krive
ga enega samega prekrška, tatvine 
z obtežilnimi okoliščinami ter so ga 
obsodili na 4 leta zapora ter 120.000 
Ur globe. Spoznali so za krivega 
tudi Bossija, toda le namernega na
kupovanja blaga ter so mu prisodili 
3 leta zapora ln 150.000 lir globe. 
Spoznali so za krivega tudi Bracino, 
kateremu so prisodili 6 mesecev 
zapora, Draganovo pa so oprostili, 
ker dejanje ni kaznivo.

Izžrebani ljudski 
sodniki za poroto

Včeraj je predsednik porotnega 
sodišča dr. Rossi izžrebal v prisot
nosti sodnika dr. Ligabueja, javne
ga tožilca dr. Pascolija, odvetnikov 
Masuccija, Ghezzija in Kuntzeve, 
imena ljudskih sodnikov, ki bodo 
sestavljali porotno sodišče, ki bo 
sodilo na prihodnjem zasedanju po
rotnega sodišča, ki se bo začelo 18. 
februarja.

Izžrebani so bili naslednji ljud
ski sodniki: Paternolli vd. Biuso 
Dinorah, stara 59 let iz Ul. F. Se
vere 57 (Trst), Zanetti Luigi, star 
45 let iz Gorice Trg sv. Antona, Mu- 
slna Massimiliano, star 56 let iz 
Ul. P. Diacono 8 (Trst), Borselll 
por. Salina Silvana, stara 34 let iz 
Ul. Farnetello 29, Zavan por. Žago 
Ida, stara 49 let s Trga tra i Rlvl 
št. 10 (Rojan), Vidali Pino, star 37 
let iz Ul. Ginnastica 12 (Trst), Ro
sin Remigio, star 63 let iz Ul. Pe- 
tronlo 22 (Trst), Privilegi Pietro, 
star 52 let iz Ul. Stuparich št. 15 
(Trst), Neri Enrica, stara 56 let iz 
Ul. Verrucana 34 (Trst), Goste por. 
Cellie Valnea, stara 35 let iz Ulice 
del Roncheto 46.

Efektivnih sodnikov je šest. Osta
li štirje so njihovi namestniki.

Na nevrokirurški oddelek bolniš
nice so sinoči sprejeli 56-letnega 
Albina Marina s Kjadina 29, ki 
se bo moral zdraviti 8 dni zaradi 
podplutbe na zatilju, bolečin v 
glavi in udarca po desnem kole
nu. Ponesrečenec je povedal, da 
je okrog 18. ure, na vogalu IJl. 
dei Porta, na zebrastem prehodu, 
prečkal Ul Rossetti. Tedaj je v 
smeri proti središču privozil avto
mobilist, ki ga je z avtom dregnil 
in povzročil njegov padec. Avto
mobilist je ponesrečencu prisko
čil na pomoč ter ga na njegovo 
prošnjo odpeljal domov. Marin se 
ie tri ure kasneje odločil in v 
bolnišnici zaprosil z a zdravniško 
pomoč.

stva deželnega sveta. Na seji so 
sprejeli nekaj sklepov o organi
zaciji uradov, ki se ukvarjajo z 
delovanjem deželnega sveta Da
nes dopoldne pa se bo sestala pe
ta stalna komisija za javna dela, 
urbanistiko, prevoze in turizem, 
ki bo začela proučevati zakonske 
osnutke deželnega sveta o ljud
skih gradnjah in o turističnem 
razvoju dežele.

Jutri se bo sestala druga stalna 
komisija za kmetijstvo, gozdove 
in gorsko gospodarstvo, ki bo za
čela proučevati zakonski osnutek 
odbora v zvezi z ustanovitvijo in 
ureditvijo deželnega gozdarskega 
podjetja, V zakonskem osnutku se 
poudarja, da je že na osnovi že 
izdanih pravil vsa gozdna imovi- 
na države v deželi, ki meri 5400 
hektarov površine. prešla v last
nino 'deželne uprave.

Deželnemu gozdnemu podjetju 
bo po zakonu dana juridična o- 
sebnost, da bo lahko tako avto
nomno delovalo, čeprav bo odvis
no od odborništva za kmetijstvo, 
gozdarstvo in gorsko gospodarstvo 
in da bo pod nadzorstvom odbor
ništva za finance. Podjetje bo i- 
melo svoj sedež v Vidmu in nje
gov namen bo, da upravlja in iz
boljšuje ter razširi deželno gozd 
no ijnovino v videmski, goriški in 
tržaški pokrajini. V zakonskem o- 
snutku ie tudi predvideno, da bo 
do morebitni dobički tega podjet
ja izkoriščeni za razširitev gozdne 
imovine v deželi.

Jutri dopoldne se bo sestal de
želni odbor. Predsednik dr. Ber- 
zanti in odbornik za gospodarsko 
načrtovanje Cocianni bosta poro
čala o razgovorih, ki sta jih ime
la v ponedeljek v Rimu z mini
strom za proračun in gospodarsko 
načrtovanje Pieraccinijem. Dežel
na uprava sporoča, da bodo 27. 
tm. slovesno umestili stalni posve
tovalni odbor za deželno načrto
vanje, v katerem so zastopani 
predstavniki krajevnih ustanov, 
sindikalnih organizacij ter gospo
darskih i-n socialnih ustanov, ki 
so zainteresirane pri sestavi načr
ta za gospodarski razvoj in urba
nističnega načrta dežele.

Včeraj se je odbornik za kul
turne dejavnosti prof Vicario se
stal z rektorjem tržaške univerze 
prof. Origonejem. Govorila sta o 
vprašanjih razvoja višješolske izo
brazbe v deželi s posebnim pou
darkom na perspektivah, ki izha
jajo iz napovedane reforme viso- 
košolstva, k; jo določa načrt za 
šolo, ter o vprašanjih, ki so po
vezana s konzorcijem za okrepi
tev tržaške univerze in za zgradi
tev novega študentovskega doma.

Prostovoljno v smrt 
z gorilnim plinom

Včeraj zjutraj se je 57-Jetna Ka
rolina Žerjal por. Kalin z Opčin, 
Ul. Ricreatorio 34 odločila za u 
sodni korak ter se zastrupila s 
plinom, v kuhinji stanovanja je 
na tla položila dve preprogi in 
blazino,_ legla na tako pripravlje
no ležišče ter si na glavo natak 
nila najlonsko vrečico. Se prej je 
2erjalova prerezala gumijasto cev 
gorilnika in odprla plinsko pipico 
ter jo vtaknila v vrečko. Tako je 
nesrečnica počakala na smrt.

Popoldne okrog 17 ure je ma
ter začela klicati 36-letna hči Ne- 
via Kalin por. Furlan. Ker pa ni 
dobila odgovora je s pomočjo svo
jega 36-letnega moža Viktorja Fur
lana s silo odprla vrata materine
ga stanovanja in zagledala mater, 
ki je že mrtva ležala v kuhinji. 
Kalinova je poklicala agente s 
komisariata na Opčinah, potem so 
prihiteli bolničarji RK in sodn- 
zdravnik dr. Nicolini. Ta je ugo
tovil, da je smrt nastopila približ
no sedem ur prej zaradi zastru
pitve s plinom.

Truplo nesrečne Zerjalove so 
preiskovalni organi prepustili so
rodnikom, za pogreb pa bo moral 
namestnik republiškega prokura
torja izdati potrebno dovoljenje.

Darovi in prispevki
Ob obletnici smrti nepozabnega Gl- 

geta Colje darujeta žena in hčerka 
v počastitev njegovega spomina 2000 
lir za Dijaško Matico. Namesto cvet
ja na grob pokolne Frančiške Mah
nič Senica daruje družin.: Laurlha 
iz Doline it, 133, 1000 Ur za Dijaško 
Matico.

Razpis SG v Trstu 
za mlade igralke 
in igralce

Uprava Slovenskega gledališča t 
Trstu razpisuje natečaj za sprejem 
v dramsko šolo SG. Pogoj za spre- 
jem bo preizkusni izpit pred g*- 
dališko komisijo. Prijavljenec mo- 
ra pripraviti za izpit recitacijo m 
kratek odlomek iz proze. Intere
senti ne smejo biti mlajši od W 
let (dekleta) in 18 let (fantje). Pri- 
jave je treba oddati do 1. februat- 
ja 1966 na upravo SG, Ul. Petro- 
nio 4, Trst. V prijavi morajo lji- 
ti točno navedeni naslovi priprav 
ljenih del in točen naslov prijav- 
Ijenca.

Uprava SG

Ljudska prosveta

Prosvetno društvo Ivan Cankaf-
Danes ob 20.30 odborova seja. Prj‘ 
poročamo odbornikom točnost in pol* 
noštevilno udeležbo.

* * *

prosvetno društvo Ivan Cankar
priredi v petek, 21. tm. literarni ve* 
čer mladih literatov. Dvorana bo o* 
grevana.

Gledališča

VERDI
Pri gledališču Verdi so ustanovi]8- 

mi abonmaji za drugi del operne so 
zone. ki se bo začel 29. januarja 1 
gala predstavo Saint-Saensove oper« 
«Samson in Dalila». Za vse inform*- 
cije se lahko interesenti obrnejo n* 
blagajno gledališča, tel. 23-988.

Nazionale 16.00 «La grande corsa* 
Technicolor. Panavision 70 mm. T* 
ny Curtis, Jack Lemmon, N a tali' 
Wood.

Arcobaleno 16.00 «L’uemo daha pist* 
la d’oro» Technicolor. Carl Mom 
ner. Prepovedano mladini pod Iz
letom.

Excelsior 16.00 «Smania di vita» S«- 
zanne Pleshette, Bradford Dillman. 
Prepovedano mladini pod 18. lo 
tom.

Fenice 14.30 «Per quaiche dollaro m 
piu» Technicolor. Clint Eastvcood- 
Gian Maria Volonte.

Eden (bivši Supercinema) 16.00 «L'on'- 
brellone* Technicolor. Enrico M* 
ria Salerno, Sandra Milo

Grattaclelo 16.00 «Da un momento a*- 
l’altro» Technicolor. Jean Seberg 
Honor Blackman, Sean Garrison.

Alabarda 14.00 «A 009 missione HoBl 
Kong» Colorscope. Rosanna Schial' 
fino, Stewart Granger.

Filodrammatico 16.30 «Libido» Dom1- 
nique Boschero. Prepovedano ml* 
dini pod 18. letom.

Aurora 16.30 «La spia dal due volti*-
Cristallo 16.30 «Giulietta degli spirl' 

ti» Technicolor. Giulietta Mašin* 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Garibaldi 16.00 «Attila» Technicolor- 
Sophia Loren, Anthony Quinn, H80- 
ry V Mal.

Capitol 16,30 «Lord Jlm» Technicolor. 
Peter 0’Toole, James Mason, A- 
kim Tamiroff.

Impero 16.00 «CasteIli dl sabbia» 
Prepovedano mladini pod 14. letom-

Vittorio Veneto 16.00 21.30 «La pr*' 
ma vittoria» John Wayne, Kirk 
Douglas, Dana Andrews

Moderno 16.30 ((Taggart 5000 dolla*'1 
vivo o morto» Technicolor. Daš 
Dyurea. Zadnji dan.

Astra 16.30 «1 pištol e-ros di Casagran- 
de».

Astoria Počitek.
Abbazia 16.00 »Chrisfcine Keller* 

Prepovedano mladini pod 18. letom-
Ideale 16.00 «Gli eroi di Fort VVort* 

Technicolor. Edmund Purdom.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
Dne 18. januarja 1565 se ie v Tr

stu rodilo 11 otrok, umrlo pa je 1" 
oseb.

UMRLI SO: 67-letnl Glu-lio Mani«" 
vani, 74-letna Maria Stepančič P0-- 
Rosini, 62-letni Carlo Miniussi, 43- 
letna Ida Berliata vd. Mauri, Sl-let- 
na Francesca Millo por. De Marchh 
59-1 etn i Carlo Bazo, 70-letni Benedet' 
to Ventura, 66-letni Vittorio Maruš; 
si, 62-letna Valeria Angeli, 85-ietn1 
Carlo Poli, 83-letna I'raneocfi Lon- 
zar vd. Delconte, 67-letna Mari* 
Kanzler por, Cenari, 61-letni Aor *- 
no Coslovich. 56-letni Aldo Pega'1, 
65-Ietna Teresa Sau vd. Giorgini, 7'" 
letna Luigia Ritossa, 62-letnl Ermt' 
nio Paseolini.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16 ure)

Al-1'Alabarda, Ul. dellTstria 7: A' 
Galeno, Ul. S. Cilino 36 (Sv Ivan': 
de Leitenburg, Trg S. Giovanni 5; 
Mizzan, Trg Venezia 2

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.3(1)

Barbo-Ca: niel, Trg Garibaldi 41 
Croce Azzurra, Ul. Commerciale 26: 
Vielmetti. Trg della Borsa 12: G. PJ' 
pa, Ul. Felluga 46 (Sv. Alojz). •

LADJE V PRISTANIŠČU
T. Capano. San Marco. Enri, Pes* 

so, Victorla, Saipa II, EsDeride, S* 
lene, Esperia, Carso, Caribia, Dori- 
de, L. Montanari, ida Teresa (It.)- 
Uona, Kri os, Kithlra, Brerr.erhaveO. 
Leon, Sophia (Gr.), Vares F Sup1- 
lo, Dinara. Visegrad (Jug.). San Ge- 
rasimos, Orico (Ll.), Mati, Adriatl- 
ku (Al.), Inchleana, Urltish Council' 
lor (Br.l, Tamise (Be ), Vindev, G* 
vilan, S. James (Pa.), Tom (SZ).

Dve nesreči na delu
V presledku dveh ur sla se vč*' 

raj popoldne pripetili dve nesre- 
či na delu. Prvi Se ie okrog D' 
ure ponesrečil 31-letni električar 
Tullio Marchič iz Ul fPAlvian0 
13, ki je uslužben v skladišču A- 
cegat v Ul. I. Svevo. Ko je porl' 
val voziček, na katerem je prev*- 
žal železno pločevino, ie ne-nad0- 
ma zapihala burja in močan sU' 
nek je dvignil pločevino, ki je P8' 
dla z vozička in Marchioja ranil® 
po levi roki.

Ponesrečenega delavca so odp8- 
ijali v bolnišnico, kjer se bo rnO' 
ral na drugem kirurškem oddeli 
zdraviti 8 dni.

V tovarni «Stock» v Ul. Mon: 
torsino, se je približno dve °r 
kasneje, z drobci stekla razbit- 
steklenice, ranila 24-letna del®)'' 
ka Maria Forzale por. Shippa 
Ul. Santi 3. Ko je prekladala S*8 
klenice, ji je ena zdrknila iz ro^ 
padla in se razbila. Stekleni dr°”* 
ci so delavko ranili po levi noi*'1 
Z rešilnim avtom so Forzalejev° 
prepeljali v bolnišnico ter j° . 
prognozo okrevanja v dveh te* 
nih sprejeli na drugi kirurški °° 
delek.
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IZ DRŽAV LATINSKE AMERIKE

Cosnodarske težkoče Argentine 
in delavske stavke

Vladni poizkusi, da bi se z blokiranjem mezd zaustavila inflacija - Ostri prote
sti sindikatov - Neskladje med mezdami in življenjskimi stroški - Nerešeno 

agrarno vprašanje - Kriza v sladkorni industriji

V Argentini so dogodki povsem 
demantirale optimistične izjave, 
*t! sta jih še na začetku letošnje
ga leta bila dala ministra za no
šnje zadeve in gospodarstvo — 
"Uan Palmero in Carlos Puglie- 
se. Po prvem bi dežela sploh ne 
hnela političnih težkoč, a kar se 
.lce ((Vprašanja peronizma« je lz- 
lavil, da tega sploh ni več, vtem 

je po mnenju drugega finanč
na kriza, do katere je prišlo, ze- 

lahko rešljiva.
Stavke in spopadi delavcev s 

Policijo pa dokazujejo nasprotno, 
"sekakor drži, da so gospodarske 
*n finančne težkcče Argentine 

drugim tudi posledica poli
rane napetosti. Inflaciornstične 
tendence se tudi v preteklem le- 
*u niso zmanjšale, marveč, na
sprotno, cene še naprej rasejo, 
*°t se tudi veča število bankov- 
eev v obtoku.

Celo tri devalvacije v prete
klem letu niso zagotovile zaže
lenega učinka. Podatki kažejo, da 
?° cene, ki so se leta 1963 pove
de za 24 odst., da bi se zatem 
v letu 1964 dvignile v manjši me
ni'namreč samo za 22,1 odst., so se 

■ 1965 dvignile za okrog 37 odst. 
v Primerjavi s prejšnjim letom.

Vladni poizkusi, da bi se z blo
kiranjem mezd zaustavila inflaci
ja' so, naravno, naleteli na zelo 
°stre proteste sindikatov, pred- 
Vsem vplivne Generalne konfede- 
tac'je dela, ki jo nadzorujejo pe- 
^cnistični elementi. Sindikati ni
kakor niso zadovoljni z odobre- 
nirn 15-odstotnim povečanjem 
^azd in plač, pri čemer poudarja
la' da je raven zaslužka že tako 
Znatno pod obstoječim povpreč- 
leni in bi se jih spričo tega celo 
2 njihovim 20 in več odstotnim 
pisanjem ne moglo vskladiti z 
2:vljenjskimi stroški.

Sedanje težkoče Argentine so, 
k°t rečeno posledica in nadalje
vanje dolgoletnih gospodarskih 
ln Političnih kriz. Po nekaj letih 
Povojnega napredovanja, se tudi 
argentinski izvoz sedaj zmanjšu- 
le- Najvažnejše postavke - izvo- 
2a Pa so predstavljali poljedelski 
Proizvodi, predvsem žitarice in 
»leso

Argentina pa ni v zadnjih letih 
°nrala nič investirala v moder- 

?i2acij0 poljedelske proizvodnje. 
a kakšen je bil razlog za to? 

pretežni del obdelovalnih povr- 
Jn je v lastništvu bogatih vele

posestnikov in samo 20 odstotkov 
imajo v rokah kmetje, se 

Pravi tisti del prebivalstva, ki ob
suje lastno zemljo. 
Veleposestniki v Argentini še 

cdno dajajo, kot v fevdalni do- 
,1> zemljo v zakup peonom (za- 
kPpcem), in to pod zelo težkimi 
P°S°ji, vtem ko sami ne store nič 
a napredek proizvodnje. V glav- 

žive v velikih mestih, peoni 
j!9 Pogostoma menjujejo gospo- 
..at3e, ker se pač v pogojih, ki so 
r*1*^ postavljeni, komaj morejo 
poživljati. Na prostranih obde- 
°valnih površinah je še danes vi- 
°eti le bolj malo traktorjev in 
k^alih poljedelskih strojev, ka- 
°r se tudi zelo poredkoma upo- 
a^ljajo sodobnejše metode pri iz* 

. aianju melioracijskih del. Pride-

ji poljedelstva ter povečanju pro
izvodnje v nekih drugih priori
tetnih gospodarskih panogah. 
Predvsem v eksploataciji nafte 
(katere nacionalizacija je bila iz
ločena ostrim kritikam domačih 
družb, povezanih z zainteresira
nim tujim kapitalom), v rudar
stvu, predelovalni industriji, grad
beništvu, elektrogospodarstvu itd. 
In najpoprej tudi ob priložnosti 
razprave o letošnjem pi^iačunu 
ne bc položaj ugodnejši, saj se 
odnos med silami ni spremenil..

Vse omenjene težkoče je še po
večala lanskoletna hiperproduk- 
cija sladkorja, kar' je povzročilo 
nagel padec odkupnih cen in pa 
veliko krizo v pokrajini , Tucu- 
man, središču te industrije. De
lavci številnih sladkornih tovarn 
(Argentina je v prejšnjih dveh 
letih močno povečala svoj izvoz 
sladkorja) so zaradi tega več me-

iek je domala povsem odvisen od
Jaravnih pogojev, sušnih ali de
dnih Jet.

Canska žetev je bila dobra in 
e je zato tudi izvoz žitaric okre- 
11 je pa po drugi strani zaradi 
hjanjšanja živinskega fonda pa- 

izvoz mesa m volne, ker je 
negativno vplivalo na iz- 

°zno bilanco. Kolikšnega pome- 
p8 ie za argentinsko gospodarstvo 
1)tav Poljedelska proizvodnja, jas- 

0 dokazuje podatek iz petletne- 
k* razvojnega načrta, po katerem 

* Poljedelski proizvodi morali 
^estavl j ati 95 odstotkov skupnega 

t^ntinskega izvoza, 
predsednik Ilia se že dve leti 
Jv*“ii da bi začel z izvajanjem 
petnega razvojnega načrta, ki 

mDseea razdobje 1965—1969. Te- 
P Pa se z vsemi svojimi moč- 
] 1 Postavlja po robu desnica (ve- 

Posestniki ter industrialci), ki 
. obtožuje, da z uvajanjem na- 
tu,^ga gospodarstva popušča pri- 
6n*u levice in peronistov. Ob- 
s> a® pa peronisti zatrjujejo, da 
int a Vlada s tem' da zastopa 
st erese veleposestnikov ter indu- 

‘alcev, kakor tudi z novimi dav- 
ln blokiranjem mezd, vse tež- 

Ce ® zvaliti na delavce, poljedel- 
2*n obrtnike.

lij aradi tega vlada predsednika 
jjj 1 ko je v parlamentu potekala 

zPraVa o lanskoletnem proraču-

secev ostali brez dela in dohod
kov.

Lastnik; tovarn pa so se v tem 
položaju postavili na stališče, da 
delavcem ne bodo izplačali za
ostalih plač, nakar je prišlo do 
velikih nemirov in ostrih spopa
dov med delavci in policijo. Na 
pomoč je s krediti je morala pri
skočiti nacionalna banka, tako da 
so delavcem vsaj deloma bile 
izplačane njihove mezde.

Vsi takšni in podobni ukrepi, 
kakor tudi trenutni poizkusi ob
činskih oblasti Buenos Airesa, da 
bi se našel ustrezen kompromis 
s peronističnimi sindikati in tako 
tudi zaključila stavka, ki je para
lizirala argentinsko prestolnico, 
pa lahko samo začasno preprečijo 
določene neposredne posledice, ni
kakor pa ne morejo odpraviti 
vzrokov krize.

M. H.

Pred leti je Ettore Giannini posnel zelo uspel film «Carosello napoletano» in je sodil med vidne itali
janske režiserje. Po dvajsetih letih se je znova začel ukvarjati z režiranjem. Zdaj pripravlja Shakes

pearovega «Beneškega trgovca«. Na sliki Giannini in Paolo Stoppa med odmorom
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KAJ SE V BRITANIJI VSAKOLETNO DOGAJA 1. JANUARJA IN 6. JUNIJA?

Množično podeljevanje raznih odlikovanj
in plemiških naslovov

O njihovem številu utegne biti kolikor toliko obveščen sa
mo strokovnjak - Winston Churchill je bil edini imetnik 
reda podvezniee, ki ni bil plemenite krvi - «Abecedna 
juha», ali seznam kratic odlikovanj ter plemiških naslovov

Ko so Britanci za novo leto li
stali po časopisih, so v njih med 
drugim naleteli na dolg seznam 
odlikovancev, ki jim je bil po
deljen plemiški naslov ali kako 
drugo odlikovanje. To se v Veliki 
Britaniji dogaja dvakrat na leto: 
1. januarja in 6. junija. Letos so 
izvedeli, da je n.pr. gospa Stocks 
postala peer, štirje drugi baroni, 
neki znani komentator vitez itd.

Nekaj tednov pred 1. januar
jem ali 6. junijem običajno prej
me kakih 4000 Britancev pismo 
z oznako «nujno, osebno in zaup
no«. To pismo prihaja od privat
nega tajnika vladnega predsedni
ka in v njem piše približno ta
kole:

((Vladni predsednik me je za
prosil, naj vas obvestim, da raz
mišlja o tem, kako bi ob prilož
nosti skorajšnje podelitve odliko
vanj predložil kraljici tudi vaše 
ime s priporočilom, da bi vas 
izvolila imenovati-za člana reda, 
britanskega imperija (CBE). Ven
dar bi se predsednik vlade pred 
tem hotel prepričati, ah bi vam 
ta znak naklonjenosti njenega ve
ličanstva bil drag...« itd.

Izraz, da predsednik vlade ((raz
mišlja«, je zelo primeren, ker bi 
se utegnilo tudi zgoditi, da bi 
gospod predsednik vlade »prene
hal razmišljati« o podelitvi odli
kovanja, če bi kandidat to čast 
zavrnil. Zakaj tudi to se dogaja, 
čeprav bolj poredkoma.

Britanija ima toliko plemiških 
naslovov ter odlikovanj, da o tem 
utegne biti obveščen samo stro
kovnjak. V novejšem času so no
va odlikovanja ustvarili kraljica 
Viktorija, Edvard VII. in Jurij 
V. Še vedno predstavlja najpo
membnejše plemiško odlikovanje 
red podvezniee z geslom «Honi 
soit qui mal y pense« (Preklet naj

bo, kdor zlo misli), ustanovljen 
leta 1348 kot nagrada za zmago
valce na viteških turnirjih. Ta 
red šteje danes 26 članov, ki se 
turnirjev sicer ne udeležujejo več, 
so pa plemenite krvi. Edini, ki 
to ni bil, je bil pokojni Winston 
Churchill, ki ni nikoli pristal na 
to, da bi postal lord. Med člani 
je tudi šest kraljev, vključno etiop
ski cesar. Japonskega cesarja so 
izključili v teku zadnje vojne; 
vendar so ga potem, ko se je 
končala, ponovno sprejeli.

Drugi red po vrsti je kraljevska 
viktorijanska ogrlica, namenjena 
predvsem tujim vladarjem. Med 
te sodi tudi predsednik de Gaulle 
(ki ga še niso izključili). Docela 
nasproten redu podvezniee je red 
za zasluge (OM), ki si ga je moč 
pridobiti tudi brez modre krvi 
ali udeležbe na viteških turnir
jih. Podeljujejo ga pesnikom, pi
sateljem, učenjakom, slikarjem in 
drugim za dejanske zasluge. Lah
ko si ga pridobe celo ateisti, če 
so le zaslužni.

Seveda so to izbranci, saj je 
tudi njihovo število zelo omeje
no. Za temi se drenja množica 
odlikovancev z redom britanske
ga imperija. Bolj kot se je ta 
krčil (namreč imperij), večje je 
postajalo število ljudi, ki jim je 
bilo podeljeno omenjeno odliko
vanje. Danes, ko britanskega im
perija ni več, pa je v zvezi z 
njim nastopila prava inflacija. 
Pojasnjujejo jo z nenavadnim za
nimanjem, ki vlada med državni
mi nameščenci za to odlikovanje. 
Med pripadniki državnega apa
rata se je celo udomačil naziv 
«abecedna juha«, ki z njim ozna
čujejo seznam kratic za najraz
ličnejše rede in odlikovanja. «S 
to juho škrope državne nameščen
ce,« pravi poslanec Charles Cur-

D0GRAJEN JE SPOMENIK

PADLIM PREKOMORCEM 
V ILIRSKI BISTRICI
Posebna komisija izvedencev se je odločila 
za osnutke ing. Baragove in kiparja Lenassija 
Spomenik je dostojna grobnica junakom, ki 
so darovali svoja življenja za svobodo

V programu proslave Preko
morskih brigad in drugih preko
morskih enot, ki je bila v Ilir
ski Bistrici 4. julija 1965, je o- 
srednji odbor med ostalim pred
videl tudi postavitev spomenika 
padlim borcem omenjenih enot, 
ki so darovali svoja življenja za 
osvoboditev Ilirske Bistrice.

Zakaj smo se odločili za posta
vitev spomenika v Ilirski Bi
strici, menim, da je vsem znano. 
Na območju sedanje občine Ilir
ske Bistrice se je, namreč, v za
četku maja 1945 končala zname
nita bitka z obkolitvijo 97. nem
škega korpusa ter predajo nad 
16.000 nemških vojakov in oji- 
cirjev. Pomen zmage je še večji, 
če upoštevamo dejstvo, da je o- 
menjeni korpus predstavljal re
zervo nemških enot, ki so se bo
rile v Italiji. Elitne, sveže enote 
so namenoma bile razvrščene na 
območju Istre in Slovenskega Pri
morja ter angažirane proti na
stopajoči IV. armadi NOV z na
menom, da ji preprečijo prodor 
proti Slov. Primorju in Trstu.

V znameniti reški bitki, v ka
tere sestavni del sodijo tudi bor
be pri Ilirski Bistrici, so sodelo
vale tudi prekomorske enote, in 
sicer III. prekomorska udarna bri
gada, I. tankovska brigada, ar ti- 
Ijerijska brigada IV. armade in 
še vrsta drugih manjših samo
stojnih enot (čet in bataljonov), 
v katerih so bili pretežno fantje 
iz Slovenskega Primorja in Istre.

Vojni zgodovinarji zaznamuje
jo, da so naše enote imele zelo 
velike žrtve, saj je nad tisoč lju
di dalo svoja življenja za osvobo- 

I ditev Primorja in Trsta. V grob
nici v Ilirski Bistrici počivajo ko-

sPloh ni mogla v navzkriž
tte,' °gnju o-beh skupin doseči po
tov ne večine v prid svojih načr-

Sii

♦

* m
■ ■ ■ •*k *

m

Filmska igralka Elsa Martinelli živi danes stalno v Parizu, kjer se 
je popolnoma udomačila in uživa tudi precejšen sloves. Na sliki 
jo vidimo, skupaj z znanim modnim strokovnjakom Yvesom Saint- 

Laurentom, v njegovem modnem salonu
za večje investicije, namenje- 
btodernizaciji in mehanizaci-
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>(SiEN <od 21.3. do 20.4.) Danes žili .?dlieno delali in dobro zaslu-
Prjš, Na čustvenem področju bo 

10 do začasnega nesporazuma. 
Zbra? (od 21.4. do 20.5.) Skušajte 
b, “C1 vse potrebne elemente, da 
Svnii m°gli ustvariti ustrezno sliko 

Poslovnega položaja. Prejeli 
® veselo novico.

ho ,0JCKA (od 21.5. do 21.6.) Skup- 
izejpf oajbolj zanesljivimi prijatelji 
hacr?Jt® nov ustreznejši delovni 
stvoniv'°tresite se površnosti v ču- 

odnosih.
UpOrit-(od 22.6. do 22.7.) Danes 
bi e svoje najboljše karte, da 
trehv„ Presenetili nasprotnika. Po- 
do J®' da bi v družini prišlo 
tniatjj^oe'0vanjK med starimi in

(od 23.7. do 22.8.) Zelo uspe-

HOROSKOP
šen dan za vse, ki se ukvarjajo s 
trgovino. Udeležili se boste zelo 
vročega besednega dvoboja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Pre
senečeni boste spričo nepričakova
nega priznanja, ki vam ga bodo 
izrekli vaši tekmeci. Cas bo zacelil 
vaše rane.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
S svojo voljo ter inteligenco si bo
ste zagotovili spoštovanje od strani 
vseh. Spremenljivo razpoloženje.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Uresničite samo tiste zamisli, ki so 
bile sprejete tudi od strani sodelav

cev. Pobrigajte se nekoliko bolj za 
gmotno stanje svoje družine.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
To, kar ste že bili pred časom na
ročili, boste sicer prejeli, vendar z 
dokajšnjo zakasnitvijo. Odpravili se 
boste na daljše potovanje.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Prehodna napetost na delovnem me
stu. Odpovedali se boste nečemu v 
prid svojih prijateljev.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ob
staja nevarnost, da nekega težav
nega vprašanja ne boste rešili, če 
ne pristanete na kompromis. Imeli 
boste odlično priložnost, da se po
botate z drago osebo.

RIBI (od 20.2. do 20 3.) Uspeh 
nekega tveganega podviga je odvi
sen od vaše spretnosti. Izboljšano 
vzdušje v družini.

ran, «kot je nekoč pokrščeni ki
tajski general krstil svoje čete s 
curki vode iz gasilskih cevi.«

Anthony Sampson, pisec knjige 
((Anatomija Britanije«, je celo iz
delal tablico odlikovanj po polo
žaju posameznih državnih urad
nikov. Stalnemu sekretarju v mi
nistrstvu se običajno podeljuje 
viteški red Bath (KCB). Ostalim 
pa po vrsti naslednji:

Namestniku sekretarja KBE, 
podsekretarju CB, 
pomočniku sekretarja CBE, 
načelniku oddelka OBE, 
vsem ostalim navzdol MBE.
Na uradnih seznamih ob pri

ložnosti raznih mednarodnih pri
reditev se pojavljajo n.pr. tudi 
kaka tuja imena, pred katerimi 
v najboljšem primeru stoji kak 
doktor ali inženir. Pred imeni bri
tanskih delegatov pa stoji v glav
nem cela vrsta kratic, ki spomi
njajo bolj na razne formule iz 
organske kemije, kot n.pr.: John 
Smith GCB, GCMG, KBE, CH 
ipd. Celo v državnih uradih se 
potihoma že posmehujejo vsem 
tem kraticam. Mnogi pa se vpra
šujejo, zakaj neki so potrebna, 
oziroma, ali jih ljudje dejansko 
žele. Odgovor na drugo vprašanje 
je hkrati tudi odgovor na prvo: 
ljudje, razen redkih izjem, si od
likovanj žele. če n.pr. Mr. John 
Smith postane vitez, se čez noč 
spremeni v sira Johna, njegova 
soproga pa v Lady Smith (ko
likšna zavist med prijateljicami!). 
Skozi vso svojo zgodovino revo
lucij, oziroma, ustrezneje rečeno, 
evolucij, niso Britanci nikoli iz
gubili svojega izrednega spošto
vanja do raznih naslovov, naj si 
bo plemiških ali tudi ne. In tako 
so danes med plemiči tudi nekda
nji sindikalni voditelji, ki so svo
jo kariero začeli v pristaniščih 
in rudnikih, zatem pa jo končali 
v Domu lordov in podobno. Bri
tanci bodo tujcu ljubeznivo po
jasnili, da predstavlja to zelo 
učinkovit način omiljevanja raz
rednih nasprotij. Peer ali vitez, 
seveda, ne sme biti pretirano re
volucionaren, čeprav imajo celo 
komunisti svojega lorda.

Pa se vendar najdejo ljudje, ki 
zavračajo odlikovanja, deloma za
radi tega, ker so načelno proti 
njim, deloma, ker predstavlja to 
odlično reklamo, ki je tem večja, 
čim višje je odklonjeno odliko
vanje. Pred vojno so mnogi vo
dilni britanski intelektualci zavr
nili odlikovanja. Med temi so bili 
Bernard Shaw, H. G. Wells in 
Rudyard Kippling. po vojni pa 
J. B. Priestley, Evelyn Waugh in 
drugi. Vendar se večina z odli
kovanji ponaša. Med odlikovanci 
so politiki in socialni delavci, 
zdravniki, učenjaki, gospodarstve
niki in, zadnji čas, tudi izvozniki. 
Med nje verjetno sodijo tudi «be- 
atlesi«, ki jim je lani junija tudi 
bil podeljen plemiški naslov. To 
pa je med nekaterimi odlikovanci 
in javnostjo sprožilo žolčno dis
kusijo za in proti. Mnogi odliko
vanci so svoja odlikovanja vrnili, 
češ da zanje nimajo več vredno
sti, ko pa se podeljujejo celo 
smrkavcem. Drugi so spet «beat- 
lese» zagovarjali. «Ce odlikujemo 
razne direktorje ter izvoznike,« je 
bilo rečeno, «zakaj ne bi tudi ’be- 
atlese’? Saj so s svojimi glasbili 
uspeli prodati v ZDA za nekaj 
milijonov dolarjev plošč.«

Za vlado so odlikovanja zelo 
poceni nagrada. Mnogim ljudem 
pa predstavljajo mnogo več kot

pa, postavimo, povišanje plače. 
Računa se, da odlikovanje CBE 
velja, kar se družbenega ugleda 
tiče, 500 funtov. In tako se je 
vlada odločila, da bo zaslužne 
državne nameščence nagrajevala z 
naslovi, če jim že ne more po
višati plač. Tako so zadovoljni 
vsi: vlada in odlikovanci. Proti 
temu, seveda, pa godrnjajo obi
čajno tisti, ki se jih je prezrlo. 
Morda pa bodo tudi ti nekoč še 
prišli na vrsto.

B. PAHOR

Adenauerjev 
recept 
za dolgo 
življenje
Bivši nemški kancler Ade

nauer, ki je te dni slavil 90-let- 
nico, je v intervjuju — tokrat iz
jemoma ne napadalnim niti pole
mičnim — z ameriškim novinar
jem odkril skrivnost svoje pod
jetnosti, moči in železnega zdrav
ja. «Ne kadim, pijem le malo 
alkoholnih pijač, nikoli whiskyja, 
le dobro vino, omejujem se pri 
jedi, vselej odhajam redno na 
počitnice (to je zelo važno poseb
no pozimi) in pri delu vselej pre
mišljeno odmerjam svoje moči. 
To je po mojem mnenju skriv
nost, kako doseči 90 let pri do
brem zdravju,« je dejal bivši 
kancler, «Za delo ne smete ni
koli porabiti več energije, kot 
je nujno potrebno. Vsak posamez
nik razpolaga z določeno količi
no energije: on sam jo mora po
znati in jo premišljeno odmer
jati.«

Skratka, Adenauer svetuje, ta
ko pri delu kot pri uživanju, čut 
za mero. Predvsem pa poveličuje 
zmernost pri jedi. ((Omejujem se 
pri jedi,« je dejal ameriškemu 
novinarju, «ne le v količini, am
pak tudi v kakovosti, vselej ne
ham jesti tedaj, ko mi jed naj
bolj ugaja. Tako ostajam v for
mi.« Adenauer je odkril tudi 
skrivnosti svojega jedilnika. 
»Mnogo rib, zelenjave, sadja in 
nemastnega mesa. Kadar pa imam 
prebavne motnje, ni zame niče
sar boljšega od juhe z ovsenimi 
kosmiči. Svojemu pokojnemu pri
jatelju Fosterju Dullesu, ki je 
trpel za želodčnimi motnjami, 
sem nekoč poslal velik zavoj 
ovsenih kosmičev, ki so mu zelo 
koristili.«

Kot vidimo, je stari nemški 
kancler v pokoju dočakal narav
nost očakovsko starost, zahvalju
joč predvsem svoji zmernosti v 
prehrani. Potemtakem skrivnost 
njegovega dolgega življenja v res
nici ni pravzaprav nobena skriv
nost, saj so vsi zdravniki in stro
kovnjaki že od pamtiveka sve
tovali vsem, ki so želeli ostati do 
pozne starosti zdravi in sveži, 
prav to, k?r je Adenauer tako pa
metno upošteval.

Sicer pa je v zvezi z njim, 
oziroma njegovim železnim zdrav
jem in visoko starostjo, že več
krat bilo v časopisju omenjeno 
tudi to, da se je bil podvrgel ne
katerim pomlajevalnim kuram. 
Koliko to odgovarja resnici je, 
seveda, težko ugotoviti. Na vsak 
način se je potrudil in je storil 
vse, da bi kar najbolj dolgo o- 
stal ob strani svojega nemškega 
ljudstva, kljub temu, da je med 
njim tudi nemalo takih, ki jim 
ni najbolj pri srcu.

sti 300 borcev vseh jugoslovanskih 
narodov, med njimi tudi preko- 
morci, ki niso imeli sreče, da bi 
dočakali soobodo.

Prvotno je bilo določeno, naj 
bi se spomenik dogradil do 4. 
julija 1965, to je do dneva zbo
rovanja bivših borcev prekomor
skih enot. Ker pa idejni osnutki 
internega razpisa niso zadovolje
vali (sodelovalo je pet arhitek
tov), se je osrednji odbor odlo
čil za javni natečaj, ki ga je zelo 
uspešno izvedlo društvo arhitek
tov v Ljubljani. Natečaja se je 
udeležilo nad 200 strokovnjakov, 
predloženih pa je bilo 30 idejnih 
osnutkov. Komisija izvedencev se 
je odločila za osnutke inž. Bara
gove in kiparja Lenassija. Vsi 
predloženi osnutki pa so bili raz
stavljeni v Ljubljani, v domu 
JLA, ter v Ilirski Bistrici ob dne
vu borca leta 1965.

Nadzorstvo nad izvajanjem del 
je bilo zaupano ljubljanskemu 
investicijskemu zavodu, k sode
lovanju pa je bilo povabljenih 
pet gradbenih podjetij. Najugod
nejši ponudnik je bilo gradbeno 
podjetje ((Primorje» iz Ajdovšči
ne, ki je vsa predvidena gradbe
na dela v določenem roku tudi 
izvedlo. Odločilno je vplivalo na 
oddajo gradbenih del dejstvo, da 
je gradbeno podjetje ((Primorje« 
že odprlo gradbišče v Ilirski Bi
strici, kot tudi zanimanje name
ščencev podjetja za prevzem de
la, s katerim bi se uveljavilo na 
tem področju Primorske.

Spomenik je bil dograjen 25. 
novembra 1965, kot je bilo v po
godbi določeno. Do slavnostne o- 
tvoritve ob Dnevu republike pa 
zaradi slabega vremena ni prišlo, 
ker je namreč le-to oviralo ure
ditev okolice spomenika.

Posebno priznanje gre članom 
ZZB Ilirska Bistrica, mladini ter 
pripadnikom JLA, ki so z udar
niškim delom uredili dostopne 
poti, krožno Pot ter še vrsto dru
gih del za ureditev okolja.

24. decembra je tudi republiška 
gradbena komisija pregledala o- 
pravljena dela. Predstavnik osred
njega odbora za proslavo Preko
morskih brigad pa je nato izro
čil spomenik v trajno last občin
ski skupščini Ilirske Bistrice, ki 
ga bo po dogovoru z drugimi ob
činskimi organizacijami, kot pred
videno, slavnostno odkrila 4. ju
nija 1966 na občinski praznik.

Spomenik zelo dostojno pred
stavlja borce — prekomorce v na
rodnoosvobodilni borbi in je 
skupna grobnica junakov, ki so 
padli za osvoboditev Ilirske Bi
strice. Pomen spomenika pa je še 
večji, če upoštevamo, da je spo
menik posvečen tudi vsem padlim 
borcem IV. armade ter padlim 
domačinom v NOB.

ALBERT KLUN<-------------------------------------
Pogled na množico udeležencev 
lanskega velikega zborovanja pre. 
komorskih brigad v Ilirski Bi
strici. Tu so, na pragu svojih 
domov, tik pred velikim dnem 
osvoboditve, popadali številni si
novi Slovenskega Primorja in i 
Trsta, skupaj z neštetimi svoji
mi tovariši z vseh koncev Ju

goslavije
<--------------------------
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Almanah; 8.30 Glasba za dobro 
jutro; 9.10 Glasbene strani; 9.45 

7.30 Jutranja glasba; 11.30 Slo- Pevski program; 10.05 Operna an-
Radio Trst A

i.ju ifuucuija gitwuo, uou um

venski narodni motivi; 11.55 Tr
žaški motivi; 12.15 Pomenek s po
slušalkami; 12.25 Za vsakogar ne
kaj; 13.30 Glasba iz filmov in re
vij; 17.00 Harmonikarski ansam
bel «Miramare»; 17.45 Pesem in 
ples; 18.15 Umetnost, književnost 
in prireditve; 18.30 Klavirska glas
ba; 18.50 Motivi, ki so mladim 
všeč; 19.15 Higiena in zdravje;
19.30 Zbor «Tone Tomšič« iz Ljub
ljane; 20.00 Šport; 20.35 Kulturni 
odmevi; 21.00 Simfonični koncert;
22.45 Melodije iz preteklih dni;
23.00 Izvajalci jazza: Charlie Min- 
gus.

Trst
12.05 Plošče; 12.20 Glasbeni vlo

žek; 12.25 Tretja stran.
Koper

7.15 Jutranja glasba; 8.00 Pre
nos RL; 11.00 Pevski program;
11.30 Pevci danes; 11.45 Plošče;
12.00 Glasba po željah; 12.45 Lah
ka glasba; 12.55 Nadaljevanje glas
be po željah; 13.30 Poročila; 13.40 
Operna panorama; 13.45 Zabavna 
glasba; 15.00 Glasbeni vrtiljak;
15.45 Ljudski plesi; 16.20 Pojo Hen- 
ry Wright, Alma Cogan, Fresch- 
man in Lucia Altieri; 17.00 Tret
ja stran; 17.15 Recital pianistke 
Grazie Barbanera; 17.45 Tržaške 
pesmi pojo Nerina Pelicon in 
Ljuba Bercč; 18.00 Prenos RL;
19.00 šport; 19.05 Glasbeni vlo
žek; 19.30 Prenos RL; 22.15 Tro
bentač Kai Winding; 22.35 Bee
thovnov koncert pianistke Dubrav
ke Tomšič-Srebotnjak; 23.00 Pre
nos RL.

Nacionalni program

tologija; 11.30 Komorna glasba;
12.05 Prijatelj ob 12h; 13.35 Soli
sti lahke glasbe; 14.55 Vreme na 
ital. morjih; 15.30 Parada orke
strov; 15.45 Gospodarska rubrika;
16.30 Glasba Marcella Abbada; 
18.15 Plošče; 19.05 Tedenska od
daja o poljedelstvu; 19.30 Glasbe
ni vrtiljak; 20.25 «Luisa Miller« — 
opera.

II. program
7.30 Jutranja glasba; 8.30 Mali 

koncert; 9.35 «Music-hall», glas
beni program; 10.35 Najnovejše 
ital. pesmi; 11.05 Glasba za dobro 
voljo; 11.40 Orkestralni koncert;
13.00 Srečanje ob 13h; 14.00 Pev
ski program; 14.45 Plošče; 15.00 
Ital. zbori; 15.15 Izbrali smo za 
vas; 15.35 Koncert v miniaturi;
16.00 Iz albuma pesmi leta; 16.38 
Najnovejše plošče; 17.35 Mala ljud
ska enciklopedija; 18.35 Enotni 
razred; 18.50 Vaši najljubši pevci;
20.30 Parada godal; 22.00 Nepo
zabne pesmi.

III. program
18.30 Pregled novogrške kulture; 

19.30 Vsakovečemi koncert; 20.30 
Revija revij; 20.40 Koncert Lui- 
gija Boccherinija; 21.30 Panora
ma glasbenih festivalov; 22.45 
Glasba danes.

Slovenija
8.05 Glasbena matineja; 8.55 Pi

san svet pravljic in zgodb; 9.10 
Mladinski zborovodje; 9.30 V sve
tu lahke glasbe; 10.15 Klavirska 
in violinska glasba Matije Brav
ničarja; 10.45 Človek in zdravje; 
10.55 Glasbena medigra; 12.05 Od- 

6.30 Vreme na ital. morjih; 7.00 lomki iz opere «Ajka» Paraškeva

Hadžijeva; 12.30 Kmetijski nasve
ti; 12.40 Slovenske narodne; 13.15 
Zabavna glasba; 14.00 Poročila;
14.05 Radijska šola; 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo; 
15.20 Zabavni intermezzo; 15.30 
Koncert pihalnega orkestra LM iz 
Ljubljane; 17.05 Jubileji v tem 
letu; 18.15 Iz fonoteke radia Ko
per; 18.40 Naš razgovor; 19.05 
Glasbene razglednice; 20.00 Kitara 
v ritmu; 20 10-22.50 Robert Schu
mann: ((Genovefa«; 22.50 Literarni 
nokturno; 23.00 Poročila; 23.05 
Igra plesni orkester RTV Ljub
ljana. 23.30-23-35 Zadnja poročila.

Ital. televizija
Od 8.30 do 14.10 Sola; 14.30 Na 

Evroviziji: Mednarodno žensko
smučarsko tekmovanje v spustu 
v Bad Gasteinu; 17.30 Oddaja za 
najmlajše; 18.30 Nikoli ni pre
pozno; 19.00 Dnevnik; 19.55 šport;
20.30 Dnevnik; 21.00 Dogodki XX. 
stoletja: Sto bitk Maocetunga;
21.45 Televizijska igra: «Un ra- 
gazzo solo«; 22.36 Dnevnik.

II. kanal
21.00 Dnevnik; 21.15 «Le inchie- 

ste del commissario Maigret«, de
tektivka; 22.45 Koncert godbe na 
pihala.

Jug. televizija
16.30 Poročila; 16.35 Badgastein: 

Smuk za ženske; 17.40 Tiktak: 
2 + 2 = 4; 17.55 Slike sveta — 
otroški film. žumal; 18.25 Obzor
nik; 18.45 Glasbena sreda; 19.15 
Mozaik kratkega filma: Derby, 
Naročeni ženin; 19.40 Moda 66; 
19.54 Intermezzo; 20.00 Dnevnik;
20.30 Večerna šola — humorist, 
oddaja; 21.30 Kulturna panorama; 
22.1C Zadnja poročila.
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DANES POPOLDNE V PALAZZETTO VENETO» V TRŽIČU

Sestanek županov tržiškega območja 
za medobčinski urbanistični načrt

Sodelovali bodo tudi občinski odborniki za javna 
dela občin Tržič, Ronke, Štarancan in Škocijan

Izdelava medobčinskega urbani
stičnega načrta bo predmet pogo
vora med župani občin Tržič, Ron
ke, štarancan in škocijan, ki bo 
danes popoldne v občinski palači 
v Tržiču. Sklical ga je tržiški žu
pan cav. Romani, prisostvovali pa 
mu bodo tudi občinski odbornik 
za javna dela in občinski izve
denci.

Pobudo za sestanek je dal ob
činski odbornik za javna dela v 
Tržiču Vittorio Semola na seji od
bornikov za javna dela omenjenih 
štirih občin, ki je bila lanskega ok. 
tobra v Tržiču. Takrat so pregle
dali vse urbanistične probleme, ki 
se pojavljajo na področju tržiške
ga okoliša ter sklenili izdelati skup
ni načrt v skladu z deželnimi 
smernicami o urbanistični politiki 
na obsežnih področjih.

Na današnjem sestanku bodo po 
vsej verjetnosti predlagali ustano
vitev medobčinskega konzorcija šti
rih občin za izdelavo urbanistične
ga načrta, ki bo za podlago imel 
splošni urbanistični načrt, odobren 
na seji občinskega sveta v Tržiču 
lansko leto.

Predavanje 
o gospodarstvu 
v klubu «S. Gregorcih

V okviru «večerov ob sredah« 
bo nocoj ob 20.30 v prostorih kluba 
«S. Gregorčič« v Gorici, na Verdi
jevem korzu 13 zanimivo predava
nje, ki bo posvečeno aktualnim go
spodarskim problemom.

Predaval bo dr. Jožko Žiberna,

Gorica
CORSO. 17.00: «Altissima pressio- 

ne», G. Morandi in R. Dexter, 
čmobeli italijanski film; mladini 
pod 14. letom vstop prepovedan.

VERDI. 17.00: «L’antimiracolo». Do- 
kumnetami čmobeli italijanski 
film. Mladini pod 14. letom vstop 
prepovedan.

MODERNISSUflO. 16.45, zadnja ob 
22 JO: «L’uomo dl Hong-Kong«, 
Jean Paul Belmondo in Uršula 
Andress,francoski film v barvah.

VITTORIA. 17.00: «La morte sul
trapezio«, Holm in G. Damar. 
Angleški barvni film

CENTRALE. 16.30: «L’imboscata»,
Robert Taylor in A. Dahi. Ame
riški čmobeli film.

svetnik pri Gospodarski zbornici 
SR Slovenije o temi: »Gospodarski 
problemi med Italijo in Jugosla
vijo«.

Priporočamo udeležbo vsem, ki 
se zanimajo za gospodarske odno
se med obema sosednjima država
ma, zlasti pa gospodarskim opera
terjem.

Opozorilo motornim 
vozačem in kolesarjem

Goriški župan opozarja s poseb
no okrožnico na obstoječe zakon
ske predpise glede svetlobnih na
prav in evidenčnih tablic pri mo
tornih vozilih. Ti predpisi zahte
vajo, da morajo biti luči in druge 
svetlobne naprave pri vseh motor
nih vozilih in tudi pri kolesih v 
redu in učinkovite. Prav pri kole
sih pa se često dogaja, da takih 
svetlobnih naprav včasih sploh ni
majo. Cesto so pri prometnih ne
srečah prav pomanjkljive signalne 
in svetlobne naprave glavni vzrok 
za nesrečo in na splošno predstav
ljajo nevarnost za reden cestni pro
met.

Isto velja tudi za evidenčne ta
blice, ki morajo biti pri motornih 
vozilih vseh vrst vedno očiščene, 
da se lahko jasno vidi evidenčna 
številka na njih. V primeru njiho
ve obrabe je treba tablico zame
njati z novo. Evidenčna tablica v 
redu pomaga ugotoviti krivca pri 
prometnih incidentih.

Opozorilo zaključuje z opombo, 
da bodo mestni stražniki kaznovali

vsak prekršek teh predpisov z de
narno kaznijo.

Med odmorom je padel 
in se pobil po glavi

Včeraj popoldne okrog 15.45, je 
med odmorom na delu v podjetju 
Odani, kjer je zaposlen kot vaje
nec, padel 19-letni Fabio Fratti iz 
Ul. Rabatta 22. Odpeljali so ga v 
civilno bolnišnico, kjer so ga nekaj 
po 18. uri pridržali za 10 dni na 
zdravljenju. Fratti se je pri padcu 
udaril na tilniku ter dobil tudi 
pretres možganov.

VESTI IZ KRMINA

ENEL bo postavil v Ceglem 
transformatorsko kabino
Tako bodo izboljšali dobavo toka na tem briškem področju

že delj časa se pritožujejo pre
bivalci v Ceglem in tudi v sosed
njem Plešivem zaradi šibkega toka, 
pri katerem ni mogoče zvečer Ci
tati in s težavo opravljajo tudi dru
ga dela. To je še posebno nerodno 
v dolgih zimskih večerih. Pritožili 
so se zaradi tega na županstvu v 
Krminu, ki je prejšnji mesec na
slovil posebno pismo na ENEL s 
priporočilom, naj bi okrepil odda
jo električnega toka na tej liniji.

Pred dnevi je vodstvo ENEL iz 
Trsta odgovorilo, da se bo zanima
lo za primerno rešitev tega pro
blema. 'V pismu ugotavljajo, da s 
tehnične strani ne bi bilo priporoč
ljivo ojačiti dobavo toka na tej li- 
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V SOBOTO NA VALERIŠČU
V'

Steverjanci so proslavili 
20. obletnico konca vojne
Dijaki iz Doma v Gorici so nastopili s pesmijo in recitacijami

Prosvetno društvo «Briški grič« 
iz števerjana je priredilo preteklo 
soboto zvečer na svojem sedežu 
na Valerišču že svojo drugo kul
turno prireditev v letošnjem letu.

Na programu so imeli proslavo 
ob 20. obletnici zaključka druge 
svetovne vojne. Nastopili so dijaki 
slovenskih šol iz Gorice; predva
jali so vrsto barvnih diapozitivov 
iz matične domovine iz obdobja 
pred zadnjo vojno in po njej. 
Vmes so recitirali primerne odlom.

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna CRISTOFO- 
LETTI na Travniku, tel. 29-72.

TEMPERATURA VČERAJ
Najvišja 1,3 stopinje ob 14.50. 

najnižja minus 1,4 stopinje ob 7.30; 
povprečne vlage 64 od sto; od 20. 
do 24. ure v ponedeljek zvečer je 
zapadlo en centimeter snega.

Sci Club ENAL iz Gorice prire
di v nedeljo 23. t.m. smučarski izlet 
v Sappado. Odhod z avtobusom ob
6.30 iz Ul. Garibaldi in s prihodom 
v Cima Sappada ob 9.45 ter v Sap
pado ob 10. uri. Odhod iz Sappade 
ob 16.30 s prihodom v Gorico ob 
20.30. Vožnja za člane Sel cluba 
ENAL, Sel C Al in Sci cluba Go- 
rizia po 1.000 lir. Vpisovanje pri 
Appiani na Korzu Italia in v trgo
vini Primasport v Ul. Garibaldi do 
sobote ob 18. uri.
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GORIŠKA SINDIKALNA KRONIKA

Popolnoma uspeli stavki 
tekstilcev in metalmehanikov

Za tekstilce pogajanja v Trstu in Milanu • Zakaj 
stavkajo tudi delavci Sem-Detroit iz Tržiča

Z uspehom so se zaključile stav
ke tekstilcev in metalmehanikov, 
ki so jih sklicale tri sindikalne or
ganizacije CGIL, CISL in UIL. V 
Gorici so stavkale delavke teks
tilne tovarne v Podgori ter metal- 
mehaniki livarne SAFOG, v Tržiču 
pa delavci CRDA, OET in Sem- 
Detroit (bivši Krenter).

26. januarja ob 10. uri bo na po
sredovanje deželnega odbornika za 
delo Bruna Giusta sestanek na de
želnem uradu za delo v Trstu, ki 
se ga bosta udeležili obe stranki, 
sindikati in predstavniki delodajal
ca, da bi določili proizvodno nagra
do v podjetju, nove mezde na osno
vi dodeljenih strojev ter akorde.

Tri sindikalne organizacije so na
dalje sprejele posredovanje gori- 
škega prefekta v sporu za delavce 
«fiocco», ki zahtevajo tovarniško 
in pogodbeno proizvodno nagrado. 
Do stavkovnega gibanja zavoljo te
ga ni prišlo; vsedržavna vodstva ka
tegorije bodo poskrbela, da pride v 
kratkem do sestanka spornih strank 
v Milanu.

Metalmehanikl, zaposleni v pod
jetjih z državno udeležbo (IRI) 
stavkajo za obnovitev delovne po
godbe. Poleg metalmehanikov IRI 
sodelujejo v tej stavki tudi metai- 
mehaniki podjetja Sem-Detroit v 
Tržiču, ki je zasebnega značaja, 
vendar velja zanje enaka delovna 
pogodba kot za delavce v obratih 
IRI. Na podlagi te pogodbe preje
majo delavci Se*n-Detroit višje 
mezde kot metalmehanikl ostalih

zasebnih podjetij. Delavci Sem-De
troit so si izboljšali stanje po dol
gi borbi v letih 1962-1963, ko so 56 
dni stavkali po dve, tri in tudi več 
ur na dan, dokler niso dosegli mezd
nega in normativnega izenačenja z 
delavci iste kategorije, zaposleni
mi v podjetjih z državno udeležbo. 
Kolektiv teh 350 delavcev v Tržiču 
je morda edini v državi, ki je v 
materialnem in normativnem pogle
du izenačen z delavci IRI.

Nesreča voznika v Ronkah
V civilni bolnišnici v Tržiču so 

sprejeli na zdravljenje za 10 dni 
49-letnega Raffaela Ceglio iz Tarti
nijeve ulice 2 v Tržiču. Ceglia se 
je s svojim malim kamionetom 
pripeljal v Ronke, kjer je v Ul. 
Redipuglia zapeljal s ceste fiat 600. 
Ko je vzel iz svojega vozila vrv, 
s katero je nameraval privezati 
fiat za svoje vozilo, da bi ga povle
kel iz jarka, mu je na ledu 
spodrsnilo ter je z obrazom uda
ril ob tla; zlomil si je nosno kost.

Jolanda MaruSič, rojena Ru- 
Pa, je povila krepkega »inč 
ka. Njej kakor tudi očetu Lu
dviku Marušiču, predsedniku 
p.d Skala iz Gabri}, čestita
jo SPZ, prijatelji in znanci. 
Čestitkam se pridružuje tudi 
naše uredništvo.

ke iz del slovenskih pesnikov in 
predvajali tudi več partizanskih 
pesmi, ki so bile posnete na traku. 
Razlago zgodovinskih dogodkov, ki 
so jih prikazali, je podal prof. Ru
pel iz Gorice.

Domačini so tudi tokrat, kot pri 
predavanju o Simonu Gregorčiču, 
do kraja napolnili društveno dvo
ranico, čeprav je bilo tisti večer 
mrzlo in neprijetno zimsko vreme 
in so morali mnogi napraviti pre
cej dolgo pot iz svojih odročnih 
domačij. Z zanimanjem in navdu
šenjem so sledili izvajanu pestrega 
in zanimivega programa, ki so ga 
dijaki prav dobro podali.

Prihodnjo tako prireditev name
rava društvo pripraviti v soboto 
29. t. m. Podrobnosti o tem bodo 
še naknadno sporočili.

Konferenca v Padovi 
o problemih prodaje

Trgovinska zbornica v Gorici o- 
pozarja vse prizadete na sestanek 
trgovskih operaterjev Treh Benečlj, 
ki bo dne 4. februarja v prostorih 
blagovne borze v Padovi. Razprav
ljali bodo o temi «Prodaja v Treh 
Benečijah«.

To zborovanje bo nadaljevanje 
prejšnjih gospodarskih zborovanj 
po drugih mestih tega področja. 
Njegov namen je postaviti teme
lje za nadaljnji razvoj prodajne 
in razdeljevalne tehnike na tem 
področju v okviru splošnega načrto
vanja.

niji z nizko napetostjo. Zato so se 
odločili za drugo rešitev, ki je bolj 
primerna in koristna. V bližini 
Cegla bodo postavili novo transfor
matorsko kabino, ki bo na kratko 
razdaljo in brez večjih izgub nu
dila briškim potrošnikom tega pre
dela pojačan tok. Domačini upajo 
in pričakujejo, da bodo kaj kmalu 
začeli z izvedbo te obljube.

Zaradi psa jn padla 
in si zlomila nogo

Včeraj dopoldne so z avtom Ze
lenega križa pripeljali v goriško ci
vilno bolnišnico 74-letnega Gerar- 
da Chlasellotta, upokojenca iz Ul. 
S. Gabriele 55. Ker si je spahnil 
levo nogo v kolenu in nalomil steg
nenico, so ga pridržali za 10 dni 
na zdravljenju.

Chiasellotto se Je poškodoval ze 
v soboto 16. t.m. ob 18.30 uri. Takrat 
je šel peš po Ul. Caprin, ko ga Je 
v bližini hotela Transalpina nena
doma napadel velik pes volčjak. 
Možak se Je ustrašil, odskočil in 
na zamrzlem snegu mu je spodrs
nilo, da je padel in dobil navedene 
poškodbe. Sprva je mislil, da se je 
samo udanl in ne bo potrebna 
zdravniška pomoč. Ker pa ga je 
bolelo vedno huje in mu je začela 
noga zatekati, se je odločil za pre
gled v bolnišnici.

Drevi prvi film 
cineforuma v Gorici

V dvorani kulturnega središča 
Stella Matutina bori o drevi pred
vajali prvi film v okviru letoš
njega programa, obsegajočega sku
paj 12 filmov; na sporedu je ma
džarski film «Dvajset ur*.

Letošnji program je na zavidlji
vi višini, saj so nekateri filmi do
bili visoka mednarodna priznanja. 
Izmed zadnje ameriške proizvod
nje bodo predvajali *A prova dl 
errore*. režiserja Sidnegja Lume
ta (1964) in •L’amaro sapore del 
potere» Franklina Schaffnerja 
(1964).

Iz ruskega ciklusa naj omenimo 
najprej •Hamleta*, ki so ga po
vsem neopazno samo en dan pred
vajali lansko jesen tudi v Gorici, 
vendar je delo na tako visoki u- 
metniški ravni, da si ga bo vsak
do, ki ga je že videl ali pa tudi 
ne, rad ogledal. Film je režiser 
Grigorij Kozincev pripravljal o- 
sem let. Sledijo še filmi •Avven- 
ture di don Chisciotte* istega re
žiserja (1957) in *Ho venfanni* 
Marlena Kutseva (1964), ki je pre
jel na beneškem festivalu poseb
no nagrado razsodišča.

Zadnji ciklus obsega ameriške 
filme iz tridesetih let; posvečene 
so gangsterstvu, ki je že takrat 
razsajalo v Ameriki. Predvajali bo
do • Piccolo Cesare* in •Nemico 
pubblico*.

V programu Cineforuma je na
to še pet filmov brez sleherne 
medsebojne zveze, ki spadajo med 
najboljše stvaritve svetovne kine
matografije v teh Zadnjih letih 
ter bodo v Gorici prvič predvaja
ni: • Venti ore* Madžara Zoltana 
Fabrija (1965), *Fuochi nella pia- 
nura* (Japonska), «La p assegge- 
ra* (Poljska), •Bei tempi, tempi 
meravigliosi* (Velika Britanija) 
in «E venne un uomo* (Italija).

MOŠKA A LIGA

Petrarca spravila 
Simmenthal na kolena

Na dnu lestvice ostra borba za obstoj
Zadnje kolo prvega dela letošnjega košarkarskega prvenstva mo

ške A lige nas je razveselilo z deloma pričakovanim uspehom padov- 
ske Petrarce nad Rubiniievo peterko, kar je omogočilo zbližanje treh 
doslej najbolj uspešnih ekip Ignisa, Simmenthala in Petrarce.

Nikoličevi atleti, ki so proti Igni- 
su morali, kljub domačemu igrišču.
kloniti s skromno razliko, so v ne
deljo nastopili mnogo bolj samoza
vestno ter iztrgali zmago lansko
letnemu italijanskemu prvaku. Sim
menthal se lahko le deloma tolaži 
z izgovorom, da je nastopil brez 
svojega doslej najboljšega moža, 
Američana Thorena, vendar sme 
mnenja, da je bledi nastop lom
bardskega moštva vsaj deioma za
krivil spomin na nepričakovani po
raz v Belgiji v tekmi za evropski 
pokal prvakov.

S svojim nastopom pa je Petrar
ca še enkrat poživil zanimanje za 
prekrasno letošnje prvenstvo, ki le 
redkokdaj pusti mimo ko;c brez 
večjih presenečenj, ki pritegujejo 
v dvorane več in več gledalcev.

Tretji velikan letošnjega turnir
ja Ignis je nastopil pred domačimi 
navijači, ki so le čakali trenutka, 
da bi mu zaploskali za velik uspeh 
na španskih tleh, kjer je Borghi- 
jeva ekipa osvojila medcelinski po
kal. Atleti iz Vareseja so počastili 
svoje navijače z bleščečo in učinko
vito igro ter vsuli v koš gostujoče
ga Reyerja kar 116 žog.

Tako veliko število zadetkov pred
stavlja letošnji rekord v realizaci
jah ene same ekipe in prav ta pod
vig nad ekipo, ki nikakor ni igrala 
vloge vljudnega v svojo usodo pre
danega nasprotnika, priča o odlič
ni trenutni formi Ignisa. Vse ka
že, da so notranja trenja in dualiz
mi, ki jih je bilo jasno zaslediti v 
prvih letošnjih nastopih te peterke, 
le spomin in da se zdaj vsa ko
lesca lepo ujemajo in tudi najtežje 
reči gredo mirno in zlahka izpod 
rok.

Samo dve točki ločita vodečo 
trojico od zasledujočega Candyja, 
ki je v nedeljo šel po točke v Biel- 
lo. Kljub temu, da je bilo priča
kovati uspeh Bolonjčanov, nas je 
vseeno presenetila njihova lahka 
zmaga ali bolje izjemoma plah od
por domačinov, ki v resnici veljajo 
za zelo ostre branilce domačega 
igrišča.

Manj vesele novice prihajajo iz 
tabora drugega bolonjskega prvoli
gaša. Alcisa je tudi v tem kolu 
morala, kljub podpori domačih na
vijačev, praznih rok z igrišča. Ajt- 
nik in tovariši so nabrali kar de
vetdeset točk, a to ni bilo dovolj 
za zmago, ker je gostujoča Oran- 
soda spet zaigrala v velikem slogu 
ter je za eno samo točko zamudi-
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TENIS Davisov pokal v evropski coni

Španija-Jugosla vi ja 
Sovjetska zveza-ltalija

MELBOURNE, 18. — Danes so izžrebali tekmece prvega kola ev
ropske cone turnirja za Davisov pokal. Letos so celotno cono razde
lili v dve. V A coni nastopa Jugoslavija, ki bo morala svojo prvo 
tekmo igrati s finalistko lanskega turnirja Španijo, v B pa Italija,
ki se bo morala v prvem izločil- ------------------ -
nem kolu spoprijeti s teniškimi meseca, tretje do 12. junija, final- 
igralci Sovjetske zveze. Razpored no pa do 17. julija.
tekem prvega kola je naslednji: 

Cona A
Španija — Jugoslavija 
Brazilija — Danska 
švedska — Poljska 
Turčija — Z AR 
Francija — Romunija 
Finska — Kanada 
CSSR — Avstrija 
Izrael — Portugalska 
Cona B
Luksemburg — Švica 
Norveška — Z. Nemčija . 
Madžarska — Grčija 
N Zelandija — V. Britanija 
Monaco — Maroko 
SZ — Italija 
Holandska — Irska 
Belgija — J. Afrika 
Prvo kolo bodo morali odigrati 

do 1. maja, drugo do 15. istega

Micheluzzijeva in Cotičeva 
uspešni v Cortini

Na društvenih tekmah v velesla
lomu, ki jih je priredil Sci Club 
Grazia v soboto v Cortini, je za
beležila med vsemi udeleženci in 
udeleženkami najboljši čas Trža
čanka Selma Micheluzzi (XXX ot- 
tobre), ki je presmučala 1.300 me
trov dolgo progo z 250 metri vi
šinske razlike in 38 vrati v času 
1.49”9; tretja je bila Goričanka 
Vera Cotič (1.58”1). Tekmovalki sta 
na svečani proglasitvi zmagoval
cev v hotelu Savoia prejeli pokal 
in praktična darila

la trištevilčni rezultat. Riofrijevi to
variši so nas letos že večkrat pre
senetili s svojimi nasprotujočimi 
nastopi. Zdaj zmorejo največje pod
vige, zdaj klecnejo pred še tako 
šibkimi nasprotniki. V nedeljo so 
imeli svoj pozitiven dan Na poti 
jim je bila uboga Alcisa. ki zaman 
išče točke, da bi se izognila zasle
dovanju peterk, ki se bore pred iz
padom. Vsi njeni napori so bili za
man in je morala še enkrat pove
siti glavo.

Druga milanska peterka AlPOne- 
sta je gostila peterko iz Neaplja, 
ki ji ni delala nikakršnih preglavic 
glede končnega izida. Ekipa z juga 
je še enkrat pokazala svoje meje 
ter potrdila domnevo, da bo morala 
iskati točke za svojo rešitev le v 
direktnih dvobojih s Fesarom in 
Stello Azzurro, ki zdai skupno z 
njo domujejo v nižjem delu lest
vice.

V zadnjem kolu je dosedanja 
pepelka prvenstva rimska Stella 
Azzurra dosegla svoj drugi uspeh. 
Premagala je moštvo iz Pesara ter 
tako dohitela neapeljsko in pesar- 
sko moštvo.

Tako imamo zdaj tako na vrhu 
kot na repu lestvice po tri ekipe 
z enakim številom točk, kar že samo 
po sebi priča o izenačenosti moči 
raznih skupin v tem prvenstvu.

I. PATRIZIO

Tekmovanje v odbojki 
med šolami v Gorici

Preteklo soboto se je začel ^ 
bojkarski turnir med srednjimi 
lami v Gorici. Nastopajo štiri J®® 
štva: slovenska šola, lehnična S® 
la «Fermi», industrijska šola «0® 
lilei« in učiteljišče.

V prvih tekmah so bili doseže® 
naslednji rezultati:

Teh. šola «Fermi - Ind. šola 
lilei« 2:0 (15:10, 15:13) ,

Slov šola - Učiteljišče 2:0 (wA 
15:0). . u

Letos je malo možnosti, da j 
slovenska šola ponovila uspeh Jj 
prejšnjih dveh let, ko je doses 
prvo mesto. Letos sta namreč ®® 
štvi «Fermi» in «Galilei» zelo moči"-

Goričani v Ravasclcttu 
na smučarskih tekmah

Preteklo nedeljo so bile v Raj® 
sclettu v Kamiji smučarske tek® 
za deželno prvenstvo ENAL, ki j® 
je organiziral pokrajinski 
iz Gorice, ob sodelovanju Sci cl“ 
ba ENAL pravtako iz Gorice.

Po pokrajinah je dosegel P®' 
mesto Videm s 1397 točkami. \ 
drugem mestu je Gorica s 390 t®" 
kami, sledi Pordenone z 239 JJ 
Trst s 54 točkami. V veleslalom' 
je Sci Cai iz Gorice na 3. me®“ 
Sci Club iz Gorice na 5. in S® 
Club ENAL na 12. mestu. ’ 
smučarskem teku je prvi ENAl '■ 
Pordenona, na 9. mestu je Sci cW* 
iz Gorice. I

Tekme v veleslalomu na 2100 
dolgi progi in s 40 vrati se je ni®? 
Goričani udeležil tudi športni ®® 
sek slovenskih srednjih šol iz 
rice. Med 5 tekmovalci so slov«" 
ski dijaki zasedli naslednja mesj*

29. Marijan Kranner (1950) 3’«
51. Peter Lovišček (1954) 6’13;
52. Franc Mermolja (1951) 6'i'J
To je bilo prvič, da se je špoj*

ni odsek slovenskih šol udeležil “ 
kem, ki niso bile zgolj šolske.
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VESTI Z ONKRAJ MEJE

Kopru manjka 
kvalitetno 

športno društvo
V Kopru so ponovno oživele ideje o ustanovitvi kvalitetne?* 

športnega društva. Doslej so bile tekmovalne panoge precej razcep- 
ljene, v glavnem pa pod okriljem Partizana, ki pa je stalno bole
hal za pomanjkanjem sredstev. Zaradi tega je bila prizadeta osnov
na dejavnost Partizana — to je skrb za splošno vadbo, po drugi stis
ni pa tudi vse tekmovalne panoge,
ker ni bilo moč ustreči vsem za
htevam. Zdaj je Partizan na obč
nem zboru sklenil izločiti vse tek
movalne športe in se bo ukvarjal 
samo s splošno vadbo, z rekreacijo 
in s športno gimnastiko. Vprašanje 
pa je, kaj bo zdaj s posameznimi 
športnimi panogami. Nekateri špor
ti. kot na primer jadranje, že ima
jo svoje klube. Enako velja za ve
slanje, pa tudi rokometaši si po
magajo s tem, da gredo pod okri
lje tega ali onega podjetja (Luka 
Koper, Iplas). Svoj klub imajo tu
di atleti. Seveda je veliko vpraša
nje, če je tako delo najbolj pri
memo. Verjetno bi bilo bolj per
spektivno, če bi imel v Kopru en 
klub s posameznimi sekcijami. 
To bi poenostavilo poslovanje ter 
uvedlo racionalizacijo glede sred
stev in kadrov. Ta klub bi finan
sirala občinska skupščina, nadalje 
vsa podjetja, del sredstev pa bi 
dobili tudi s športnimi prireditva
mi in z raznimi prispevki. Prav 
bi bilo, če bi koprski športni de
lavci že kmalu prešli z besede na 
konkretna dejanja, saj idejo o usta
novitvi kvalitetnega športnega dru
štva pozdravlja velika večina ljubi
teljev športa v Kopru in v okolici. 

• * *
Veslači Arga so kljub zimi moč

no aktivni. Pred seboj imajo nam
reč najpomembnejši veslaški dogo
dek po osvoboditvi — svetovno pr
venstvo na Bledu. Izola bo dala za 
državno reprezentanco kar tri ve
slače; Klevo, Baruta in Hočevarja. 
Morda bo prišel v poštev tudi La
zar. Barut je predviden za četve
rec brez krmarja, Kleva za četve
rec s krmarjem, Hočevar pa za 
double scull. Trenutno trenirajo

veslači v telovadnicah, kjer si P|f 
dobivajo moč z dviganjem ute»j 
Razen tega pretečejo dnevno tu® 
do 20 kilometrov. Enkrat meseč®" 
pa se zberejo na skupnem tren® 
gu v Pulju.

2e konec tega meseca pa bo " 
goslovanska reprezentanca začel*j 
tekmovalnimi treningi. Najprej 
bodo pomerili v Egiptu z rep" 
zentanco ZAR.

* * *

Postojnsko športno društvo JJJ 
nos je razširilo svojo dejavnost ujj 
di na zimske športe. Predvsem * 
funkcionarji društva prizadevaj® 
da bi se razširilo smučanje. Za® 
so v okviru društva Nanos ust; 
novili poseben, smučarski klub, * 
bo že letos organiziral več tečaj? 
in tekmovanj za mladino. Zače“ 
so tudi pripravljati smučarsko sr® 
dišče na Pečni rebri, ki se ga ®® 
do lahko posluževali razen dom* 
činov tudi izletniki s koprske o®* 
le in s Tržaškega. Na Pečni re®® 
je že vzpostavljena smučarska Pr® 
ga, vsi pogoji pa so tudi za zgf® 
ditev manjše skakalnice in za ur® 
ditev prog za alnske discipline. VP 
kaže, da bo Postojna dobila tu® 
drsališče. V ta namen bi upora®!® 
betonsko ploskev košarkarske? 
igrišča.

ŠPORTNO DRUŠTVO «BREG» 
organizira v nedeljo, 23. t. m- 
enodnevni smučarski izlet 

na NEVEGAL 
Cena 1600 lir.
Interesenti se lahko vpišejo 
pri vaških predstavnikih dru
štva SAMO SE DANES.

Piero Caleffi: IAHK0 
JI Riti LAKOTA.
Bil je izčrpan, izžet, ubogi Meschi! Samo za trenutek se 

Je ovedel in je z otroškim, jokavim glasom šepnil: »Vijolica, 
vijolica,« in mi pomolil komaj vzbrsteli cvet, kakor da bi mi 
hotel s tem reči, kako lepo je življenje, ki ga zapušča.

Le to je še lahko dojel.
Popoldne smo ponovno šli na pot še vedno proti severu. 

Mi na vozičku, drugi peš. Prekoračili smo most na Donavi, ki 
je bila brezmejna in temna kot smola, saj se je že znočilo. Do
speli smo v Krems. Noč smo prebili v zaporu srednjeveškega 
mesteca, kjer so po hodnikih nastlali nekaj slame. Jaz sem 
ostal brez slame in v temi sem klical tovariše po imenu, da 
bi se zleknil poleg njih Zaslišal sem glas. Zazdelo se mi je, 
da sem ga spoznal in sem se usmeril proti kotu, od koder je 
prihajal. Toda začutil sem na obrazu več udarcev s pestjo in 
neki glas, ki sem bil mislil, da Je prijateljski, me je zmerjal 
po nemško. Izgubil sem očala.

Končno so nas naslednje jutro v Kremsu naložili na vlak, 
ki Je potreboval tri dni, da je prevozil tistih sto kilometrov, 
ki so nas ločili od Mauthausna. Tja smo prispeli 5. aprila zju
traj. S težavo smo se povzpeli na tragični grič, tokrat vsi peš, 
ter podpirali drug drugega, kajti prenevarno bi bilo, če bi kdo

pokazal, da se ne more obdržati na nogah. 2e prvi dan smo 
pojedli vso zalogo kruha in bili smo izlačnjeni. Vrnili sm0 se 
v taborišče št. 2, torej ((karantensko«, ki je bilo že natrpano 
Spravili so nas v 21. blok.

Za nami so se zaprla še ena vrata...

«RUSKO TABORIŠČE*
IN PLINSKA CELICA

O tem, kar se je zgodilo, o tem, kar je bil v tistem aprilu 
Mauthausen, Je spomin ohranil samo privide, polne obrazov, 
ki niso od svoje prvotne fiziognomije ohranili več ničesar; vi
zije teles, ki niso dajala od sebe več nobenega znaka življenja 
razen komaj opaznih gibov umirajočih. Besede in dogodki so 
ostali v spominu posamično, brez vsake povezave s kakršno 
koli prejšnjo ali naslednjo resničnostjo. In spomin na vse to 
je privrel iz podzavesti in dobil konkretnejše obrise šele več 
let po naši vrnitvi, sproti kakor so se krepila naša telesa in 
se je naš spomin rešil more in je zopet prevladal razum.

Tiste dni ni bilo več osebne tragedije, ni bilo več smrti 
ljudi, ker ni bilo več življenja ljudi. Tragedija je postala mno
žična, brezmejna. Bila je to tragedija 40.000 človeških bitij, 
ki so bila povečini natrpana v 2. in 3. taborišču ter v ((ruskem 
taborišču«, Ta bitja so se obupno oprijemala nitke življenja 
samo še iz živalskega nagona, a so se v že vedno večjem šte
vilu vdajala razkroju, še preden so izdihnila.

Posameznik Je bil kakor pokopan pod gomazečimi prikaz
nimi. Skušal je vztrajati z zadnjim plamenčkom razuma, ki 
ga je vzdrževal le še rahel up. Zdržati je bilo treba še kak dan, 
morda še kako uro, nakar bi se moralo nekaj zgoditi. Da, mo
ralo bi se nekaj zgoditi ter nas zbuditi iz strahotnih sanj in

nas rešiti iz grozečega brezna, v katero smo padli in iz kate
rega smo še videli v daljavi medel žarek življenja. Vztrajati 
je pomenilo vstati od mrtvih. Toda vsak trenutek je grozil, 
da bo plamenček ugasnil v zatohlem ozračju gnuobe in smra
du. Ko je živi okostnjak končno postal tog, so ga slekli, ter 
ga vrgli na kup drugih okostnjakov v kotu dvorišča. Sklada- 
nice teh bednih nagih golih trupel so bile vedno višje In po- 
gostoma se je v tej zmesi prepletenih okostnjakov brez vsake
ga vlakna mesa, s katerih je ohlapno visela modrikasta koža, 
premaknila kakšna roka kot v zadnji protest. Nato so prihaja
li nosači z nosili, odstranili okostnjake in iz obeh dimnikov 
krematorija se je vil vedno bolj gost dim, črnikast in težak, 
pomešan z modrimi plameni.

Sproti, kakor so napredovale zavezniške vojske, so prazni
li taborišča in njihove bedne prebivalce so v tropih gnali po 
avstrijskih cestah v klavnico v Mauthausnu. Iz Gross Rammin- 
ga, Melka, Laibacka, Pagaua, Wiener Neustadta, Wiener Neu- 
dorfa, Amstettena, Schliera so prihajale te človeške črede ki
lometre in kilometre daleč peš, vse onemogle, brez hrane, umi
rat v Mauthausen In številna teh revnih bitij niso prišla niti 
na ta strahotni cilj. Ko se je kdo ves upehan zgrudil na tla, 
so ga pokončali s strelom v tilnik ali sence. Bolj pogostoma 
pa mu niso privoščili niti krogle ter so ga pokončali kar z 
bikovko. Truplo so pustili na cesti, če ga ni usmiljena roka 
potisnila v jarek ali pa ga pognala po kakšni strmini.

Tropi so prihajali ob vsaki uri, podnevi in ponoči. Reveži 
so morali stati po več ur na dvorišču zaradi raznih pregledov 
in nadzorstva. Mnogokrat so se morali ti živi okostnjaki sleči 
ter so jih oblivali z vodo iz cevi pod pretvezo, da jih očistijo. 
Potem pa so jih pustili na prostem, da so drgetali v še mrzlih 
nočeh samo zato, da bi se še bolj razredčile njihove vrste ter 
da bi pustili prostor drugim v že natrpanih blokih. Mnogo pa 
so jih kar v celih skupinah spremljali v plinske celice, ki so

v tistem času delale s polno paro. Ko so po zadnjem poho 
izčrpam od lakote in naporov prispeli v taborišče so ravn 
z njimi, kot da bi bili že umirajoči. In mnogokrat se je njil 
vo potovanje naproti niču pospešilo s tem da so jih še ži 
metali v krematorij.

V našem bloku nas je bilo že nad tisoč. Vsaka slamnja 
je morala služiti šestim deportirancem, ki so bili skoraj v< 
no bolni in so imeli otekle ude, polomljene kosti in odpi 
flegmone. To je bila grozna, neznosna muka in človek je že 
v tistih nočeh takoj umreti, le da bi bilo konec trpljenja. 
marsikdo je pogostoma želel smrt bližnjega da bi imel m* 
več prostora, predvsem pa da bi se malce odpočil in zasf 
vsaj eno uro.

Deportiranci so izčrpavali svoje zadnje moči v obup® 
pretepih, so se brcali s coklami in se mikastili s pestmi. 
se je včasih dogajalo celo med tovariši, ki so si podnevi porf 
gali, da ne bi podlegli.

Področje so pogostoma bombardirali. Primanjkovalo je ' 
de, potem še kruha Obroki menaže so bili vedno bolj Pifi 
Zjutraj ob budnici so nam dajali neke vrste čaja iz trave, & 
neje pa zelenkasto tekočino iz prevretih posušenih kosov ref 
kuhanih v kdo ve kakšni umazani vodi. Po telesa in v cap* 
so gomazele uši. Ce smo vtaknili roko pod cape na prsih, P< 
pazduho, v korak, je bila vsa pokrita z golaznijo, ko smo 
umaknili. Nismo se več umivali; naši obrazi pokriti z rja' 
skorjo, so bili skoraj vsi enaki. Lakota je postala nežnost 
brskali sm0 v vseh kotih, da bi našli kaj, kar bi se dalo po** 1 
ti Kradli smo drug drugemu. Ce Je komu uspelo zriniti se 
skupino, ki je šla delat izven taborišča številka dva, in če 
prinesel zvečer s seboj krompirjeve olupke ali pa posušeno * 
lenjavo ali kar koli, da bi v miru pojedel, ga je napadla toU 
izlačnjenih ter ga oropala.

(Nadaljevanje sledi)
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SFRJ: ADIT, DZS, Ljubljana, Stari trg 3(1., telefon 22-207, tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 600 14 603-86 — OGLASI: Cena oglasov: Za vsak mm v širini enega stolpca: trgovski 150, finančno-upravni 250, osmrtnice 150 lir — Mali oglasi 40 Ur beseda Oglasi tržaške & 
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